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 در آستانه هفتمین دوره انتخابات هیئت مدیره 
سازمان نصر استان تهران 

مهم ترین مطالبه صنفی اعضا چیست؟ درود بر صداقت 
کسی که نمی خواهد 

پیشرفت کند
یادداشت رضا جمیلی، 

مدیرتوسعه کسب و کار کارخانه 
نوآوری رسانه راه کار

صنف نیاز
به آرامش دارد

 در نشست خبری
تیم هم آفرینی مطرح شد

درخواست وزارت ارشاد
برای تأسیس سندباکس

آیا صنف آی تی کشور
به بلوغ رسیده است؟
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سومین کتاب از مجموعه 9گانه 
راه پرداخت به مناسبت 9 ژانویه 

منتشر شد 

  چشم انداز 
آینده فین تک

Kدر سطح جهانی A R A N G

126

 تعامل با دولت را
بیشتر از مطالبه گری می پسندم

 سـیاسـی نبـودیم
مطالبه گری کردیم

جنگی میان نرم افزاری ها و 
سخت افزاری ها نیست

 مشکلات باید برای همه حل شود
نه یک گروه خاص
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تصــور کنیــد امــروز چهارشــنبه 29 آذر اســت و 
انتخابات نظام صنفی رایانه ای به پایان رســیده؛ 
فارغ از اینکه چه نتیجه ای در انتخابات رخ داده، 

دقیقاً چه چیزی تغییر می کند؟
 آیا مشــکل تخصیص ارز فعــالان صنف فاوای 

کشور حل شده؟
 آیا مشکل دسترسی به اینترنت آزاد حل شده؟

 آیا مشکل فیلترینگ حل شده؟
 آیا چالش صنف بــا بیمه تأمین اجتماعی حل 

شده؟
 آیا چالش  کسب وکارهای تجارت الکترونیکی و 

فین تکی بر سر اینماد حل شده؟ 
لیســتی بلنــد بــالا از بســیاری از چالش هــای 
موجــود بــرای کســب وکارهای 
صنف فناوری کشــور وجــود دارد 
که فردای انتخابــات هیچ کدام از 
این موارد تمام نمی شود. اما تنها 
چیــزی کــه می تواند بســیار تأثیر 
گــذار باشــد، نگاهــی اســت که از 
بیرون به انتخابــات صنف وجود 
دارد. فــارغ از فــردای انتخابــات 
و نتیجــه ای کــه از دل آن خــارج 
می شــود، بســیاری از رفتارهــای 
فعالان صنفی در طول این رقابت ها را از بیرون 
رصد می کننــد. اینکــه در طول رقابت هــا افراد 
چگونه با یکدیگر برخورد کردند و واکنش ها به 
نتایج انتخابــات چه خواهد بود، نکات بســیار 
مهمــی هســتند کــه قضاوت هــا در خصــوص 

صنف را رقم می زنند.
به نظر می رســد صنف آی تی کشــور به بلوغی 
دســت یافتــه کــه بتوانــد انتخاباتی بــا حضور 
حداکثــری اعضــای خــود داشــته باشــد و 

فهرســت هایی وارد انتخابات شــود که تمامی 
اعضــای آن را بتــوان شایســته حضــور در 
هیئت مدیــره نظام صنفــی رایانه ای دانســت. 
هنگامی که یک رقابت سالم در انتخابات یک 
صنف شکل بگیرد، فارغ از اینکه چه نتیجه ای 
در آن رخ می دهد، یک ســیگنال قوی به خارج 
از آن مخابــره می کنــد کــه ایــن صنــف دیگر به 

بلوغ خود رسیده است.
زمانی کــه یک صنــف به بلــوغ خود می رســد، 
راحت تر می تواند با نهادهای حاکمیتی تعامل 
کند، راحت تر وارد مذاکره می شــود و راحت تر 
می توانــد از اعضــای صنــف و مطالبــات آنهــا 

دفاع کند.
نمی دانم بزرگانی کــه در روز صفر تشــکیل نظام 
صنفی رایانه ای حضور داشتند، تصور می کردند 
که دایره فعالیت آنها تا این حد بزرگ  می شود یا 
خیر امــا اینکه نهــادی صنفی در حــوزه آی تی در 
23 سال پیش مصوبه خود را از مجلس می گیرد و 
آیین نامه آن چند سال بعد در دولت به تصویب 
می رسد، دیدگاهی بسیار مترقی را نشان می دهد 
که به نظر می رســد با تمام فشــارها و رویکردهای 
متعدد نسبت به فضای صنف آی تی و همچنین 
اقتصاد دیجیتال در طول این سال ها دوام آورده 

است. 
انتخابات دور هفتم هیئــت مدیره نصر می تواند 
گامی دیگر در مسیر رشد و شــکوفایی صنف به 
شــمار آید و عملکــرد صنــف پــس از انتخابات و 
نگاهی که به نصر پس از مجمع شکل می گیرد نیز 
بسیار تعیین کننده خواهد بود اما چه بخواهیم 
و چه نخواهیم، صنف فاوای کشور دیگر به بلوغ 
رسیده است و دیگر هیچ کس یا نهادی نمی تواند 

به راحتی این صنف را نادیده بگیرد.

INTROسرآغاز

نظام صنفی رایانه ای یک روز پس از انتخابات

آیا صنف آی تی کشور
به بلوغ رسیده است؟

سی وششمین جلسه کارگروه محیط های آزمون تنظیم گری با 
حضور فعالان اکوسیستم نوآوری برگزار شد 

درخواست وزارت ارشاد
برای تأسیس سندباکس

سی وششمین جلسه کارگروه محیط های آزمون تنظیم گری 
در حالی برگزار شد که برای نخستین  بار نمایندگان فعالان 
اکوسیستم نوآوری در آن حضور داشتند. طی این جلسه 
نمایندگان نهادهای مختلف آخرین وضعیت سندباکس را 
ارائه کردند. همچنین برخی پیشنهادات و انتقادات از سوی 
بخش خصوصی در این جلســه مورد بررســی قرار گرفت و 
در نهایت خبــری مبنی بــر درخواســت وزارت ارشــاد برای 

تأسیس سندباکس اعلام شد.
کارگــروه محیط هــای آزمــون تنظیم گــری سی وششــمین 
جلســه خــود را بــا حضــور نمایندگانــی از وزارتخانه هــای 
بهداشت، ارتباطات، صمت و بانک مرکزی، سازمان بورس 
و بیمه مرکزی و همچنین فعالان اکوسیستم نوآوری برگزار 
کرد. طی این جلسه احمد تقوایی، حامد منکرسی، امید 
کلاهدوزان، رضا بیات، حامــدی، رضایی و بنیادی آخرین 
وضعیت سندباکس در شش نهاد مذکور را تشریح کردند. 
همچنین رضا قربانی، محمد قاسمی، امید علوی، احمد 
منصوری و امیرحســین راد به عنوان فعالان اکوسیســتم 
نوآوری به بیــان نظرات خــود درباره وضعیت ســندباکس 

در کشور پرداختند.
درخواست وزارت ارشــاد برای تأسیس سندباکس، اعلام 
زمــان فراخوان هــای نهادهــای مختلــف بــرای محیط های 
آزمــون )ســندباکس(، بازنویســی قانون تجــارت، تصویب 
کلیات آیین نامه اینشــورتک و برگزاری رویــداد 9 ژانویه از 

مهم ترین موضوعاتی بود که در این جلسه مطرح شد.

 رویداد نهم ژانویه؛ فرصت مناســبی برای 
معرفی سندباکس

در بخش دیگری از این نشست، فعالان بخش خصوصی 
و صاحب نظــران حــوزه نــوآوری بــه طــرح انتقــادات و 
پیشنهادهای خود پرداختند. در این راستا، رضا قربانی، 
عضــو هیئت مدیــره نصــر و رئیــس کمیســیون فین تــک، 
بــا بیــان اینکــه در فضــای ســندباکس کســب وکارها برای 
رغبت داشــتن به ســندباکس بایــد بتوانند طعم شــیرین 
فعالیت قانونی را بچشند، عنوان کرد: »نظام تنظیم گری 
بایــد بیشــتر مشــوق باشــد، نــه  اینکــه روی تنبیــه تأکیــد 

داشته باشــد. طولانی شــدن زمان بررســی درخواست ها 
طبیعی اســت امــا باید بــه مرور، جســارت بیشــتری برای 
کســب وکارهایی کــه قصــد دارنــد در چهارچــوب قانونــی 

فعالیت کنند به خرج داد.«
او بر لــزوم اهتمــام بیشــتر در زمینه معرفی و شناســاندن 
ســندباکس تأکید کرد و گفت: »در شــبکه های اجتماعی 
نقد در مورد ســندباکس زیــاد و معرفی پتانســیل های آن 
بسیار کم است. در جلسه اخیر کمیسیون تحول نوآوری 
اتاق تهران، مســتند ۱۰۰صفحــه ای از تغییرات رگولاتوری 

در امارات که همسایه ایران است، مطرح شد.«
سومین رویداد سالانه کســب وکارهای رمزارز، بلاکچین و 
دیجیتال از موضوعاتی بود که رئیس کمیسیون فین تک 
نصــر تهــران بــا اشــاره بــه برگــزاری آن در روزهــای ۱9 و 2۰ 
دی ماه، اعلام کــرد که ایــن رویــداد می تواند فضایــی برای 
معرفــی ســندباکس باشــد. محمــد قاســمی، مدیرعامــل 
صرافی مزدکس نیز با تأکید بر اینکه سندباکس می تواند 
به رشد و توسعه حوزه مالی و کسب وکارهای الکترونیکی 
کمــک کنــد، گفــت: »۱۷ مــاه قبــل درخواســت ورود بــه 
ســندباکس بازار ســرمایه را ارائه کردیم. با کمک سازمان 
بیش از ۱۰۰ جلســه برگزار و طرح برای ورود به سندباکس 
آماده شــد. این اتفــاق حــدود یک مــاه قبل با مســاعدت 
و جســارت ســازمان بــورس انجــام گرفــت.« او از طولانــی 
بــودن فراینــد انتقــاد کــرد و توضیــح داد: »چالــش دوم، 
موضــوع نقص قوانین اســت. مدیــران اعــلام می کنند که 
به نهــاد مالی طبــق قانون مجــوز می دهند. بر این اســاس 
نامــه ای بــه ســندباکس و فراســندباکس ارســال کردیــم و 
اعلام کردنــد مجــوز نمی دهیم امــا دارایی دیجیتال شــده 
می تواند در دو پلتفرم عرضه شود. افراد بر اساس خروجی 
قضاوت می کنند و اگر ببینند خروجی خوب نبوده سراغ 

سندباکس نخواهند آمد.«
همچنین امید علوی، رئیس هیئت مدیره انجمن بلاکچین 
با تأکید بر اینکه پروسه سندباکس ها زمان بر است، اظهار 
کرد: »ایــن درحالی اســت کــه گاهی زمــان خیلــی حیاتی 
اســت. مهم ترین اقدام برای اجرای ســندباکس و اعتماد 

کسب وکارها به سندباکس، چابک کردن آن است.«
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سرویس مغایرت راننده اسنپ
اسنپ سرویســی برای پیگیری 
گزارش کاربران درباره  عــدم تطابق راننده 
با مشــخصات اپلیکیشــن طراحی کرده 
کــه در شــهرهای اهــواز، شــیراز، تبریــز و 

تهران فعال شده است.

جشنواره فن آفرینی شیخ 
بهایی

هجدهمیــن جشــنواره ملــی فن آفرینــی 
شــیخ بهایی به میزبانی شــهرک علمی و 
تحقیقاتــی اصفهان در اردیبهشــت ماه 

۱۴۰3 برگزار می شود. 

عضو جدید هیئت مدیره 
شاپرک

مدیرعامــل شــرکت ملــی انفورماتیــک، 
در نامــه ای ســید امیرحســین شــبیری 
را به عنــوان عضــو جدیــد هیئت مدیــره 
شــرکت شــبکه الکترونیکــی پرداخــت 

کارت )شاپرک( معرفی کرد.

انتشار گزارش رسته سخت افزار
رســته  سه ســاله  گــزارش 
ســخت افزار و ارتباطــات ســازمان نصــر 

تهران منتشر شد. 

یکی از بهترین خاطراتی که در رابطه با رشــد و پیشرفت 
شــغلی شــنیده ام از همکارم رســول قربانی بوده. رســول 
خاطــره ای کــه فکــر می کنــم مــال خــودش نیســت را این 
جور برایم نقل کــرد: »یکی از دوســتان مان را بــرای کار به 
مجموعــه راه پرداخــت دعــوت کردیــم. مدتی گذشــت و 
دیدیم حرکت خاصی نمی کند و بــه روزمرگی می گذراند. 
یــک روز او را کشــیدیم کنار و گفتیــم رفیق چــرا تکانی به 
خودت نمی دهی؟ چرا روز را به شب می رسانی و انگیزه و 

تلاشی برای رشد و پیشرفت نداری؟ آدمی که 
می خواهد رشــد کند باید مدام در حال تکاپو 

باشد و از خودش مایه بگذارد و…« 
رســول می گفــت بــا یــک هیجــان خاصــی بــا 
این رفیق مــان حــرف می زدیم و منتظــر بودیم 
که بگویــد آره من آمــاده ام تا هــر کاری که برای 
پیشرفت نیاز است انجام دهم. اما این رفیق 
صــادق و باحــال برگشــته و گفتــه: »می دانی 
چــرا من هیــچ تلاشــی برای رشــد و پیشــرفت 
نمی کنــم؟ چــون اصــلاً نمی خواهــم رشــد و 

پیشرفت کنم! چون این کار درد دارد. سختی دارد. زحمت 
فــراوان دارد. بــه همیــن دلیل مــن در زندگــی نمی خواهم 
پیشرفت کنم و به چیزی که هستم راضی و قانعم! چون 

من تحمل درد و رنج و سختی و زحمت را ندارم!«
صداقــت از این بیشــتر؟ خیلی خوشــم می آیــد از آدم ها 
و پرســوناهایی که با خودشــان دقیقاً می دانند چندچند 
هســتند. آنها که تحت تأثیر ســخنرانی های انگیزشی و 
احساسات و غرایز شخصی شان برای رقابت با نزدیکان و 
دوستان شان نیستند و تکلیف خود و زندگی شان را روشن 
کرده انــد. حالا حتــی اگر ایــن تکلیــف این باشــد که هیچ 
برنامه ای برای رشــد و پیشرفت نداشــته باشند! حداقل 
وقت خودشان و دیگران را نمی گیرند و اعصاب خودشان 

و همکاران شان را خط خطی نمی کنند.
»هیچ رشــدی در محدوده امن شــما و هیــچ راحتی ای در 

محدوده رشــد شــما قرار ندارد.« این جمله دردناک را در 
مقدمه کتابی که امروز روی میز همکارم بود خواندم. جمله 
بی رحمانه ای اســت. راســتش من هم دوســت داشتم با 
ادبیات و رویکردی خلاف جهت سرمایه داری کلیشه شده 
آمریکایــی آرزو می کــردم کاش دنیــا جــور دیگــری بــود و 
می شد رشد و پیشرفت را بدون درد و خونریزی و سختی 
کسب کرد. یا حتی می توان به شیوه رندانه آن دوستی که 
خاطره اش را بازگو کردم به نویسنده این جمله پاسخ داد که 
به همین دلیل است که باید رشد و پیشرفت 
را تبلیغ نکرد یا آن را نخواست و از اساس قید 
آن را زد… بــه هر حال این نخواســتن هم یک 

انتخاب است برای خودش!
حالا بیایید کمی دزُ سختی را بیشتر بکنیم. 
همه این فرض ها و فرمول هــا را جمع بزنید با 
مختصات و ویژگی های جایی که در آن زندگی 
می کنیــد؛ یعنــی جامعه ای کــه در آن به ســر 
می بریــد. اگــر رنج هــا و ســختی ها و دردهــای 
پیش فرض محیــط را هم قرار باشــد به دوش 
بکشــید و بعد آنهــا را جمع بزنید با ســختی های رشــد و 
پیشرفت که دیگر اوضاع خیلی خیت می شود. در چنین 
جامعه ای دســت بــالا را احتمــالاً همان رندهــای به صلح 
رسیده با خود خواهند داشت که رشد و پیشرفت را با این 
همه هزینه، مقرون به صرفه نمی دانند و نمی خواهند. یا 
بدتر رؤیافروش ها و ســخنران های انگیزشــی که از رشد و 
پیشرفت می گویند و بســته های فســت فودی بدون درد 
و شــیک موفقیــت می فروشــند! اینجاســت کــه نباید از 
این همه ســخنران و کارشــناس و انگیزه پخش کن رشد و 
موفقیت در جوامع بحران زده و پر از رنج تعجب کرد. آنها 
ضدروایت پیشرفت را می فروشند؛ حالا هرچقدر جعلی 

و غیرواقعی. 
اما داســتان آنها که می دانند و می خواهند که سختی ها 
را گردن بگیرند و رنج محیط را در ســختی بــه پیش رفتن 

و ســاکن نبودن ضرب کنند داســتان جذاب تری است به 
نظرم. حالا ایــن انتخاب چــه از روی جاه طلبی شــخصی 
باشد، چه احساس مسئولیت در قبال استعداد و ظرفیت 
شخصی شــان یــا چــه از روی اجبــار و تــلاش بــرای بهتــر 
کردن زندگی آدم های دوروبرشــان یا افتادن در دام رؤیای 
آگراندیسمان شده آمریکایی برای اولین و بهترین بودن. 
اغلب این آدم هــا بوده اند که چیزی ســاخته اند، چیزی را 
اندکی یا بیشتر به پیش برده اند و گهگاه دنیا را کمی جای 
بهتری کرده اند. البته که مثال های زیادی هم می توان زد 
از آنها که با حتــی انگیزه های خوب، بــا همین تلاش های 
رشدخواهانه شــان، دنیــا را جای بدتری کــرده و کابوس ها 
به بــار آورده انــد. مثلاً فکــرش را بکنیــد رابــرت اوپنهایمر 
)کسی که اولین بار بمب اتم را ساخت و احتمالاً داستان 
هالیوودی اش را دیده اید این روزها( از دسته اول می بود و 
این همه در پی پیشرفت و رشــد در حرفه و تخصص اش 

نمی بود!
اما یک دسته خطرناک دیگر هم در معادلات و محاسبات 
رشــد و پیشــرفت داریم؛ دســته ای که هم خواهان رشــد 
اســت و هــم نمی خواهــد ســختی اش را بــه جان بخــرد و 
دردکشی را شایســته خودش نمی داند. از دل این دسته 
زیــر کار درروهــا، زیرآب زن هــا، غرزن هــا، لایی کش هــا، 
زرنگ  ها، متقلب ها، انگیزشی بازها، جویندگان میان بر و 
رؤیاباف ها و کلی کتگوری ســمی دیگر درمی آید! همان ها 
که هر محیط حرفه ای یا اجتماعی و عمومی را می توانند 
آلوده و مســموم کنند. همان ها که از دل شــان رانت خوار 
و اختلاســگر و مدیــر آسانســوری و اتوبوســی و… هــم 

درمی آید.
راستی یادم رفت بگویم که سختی و درد و رنج، شرط کافی 
است در این مبحث و اصلاً شرط لازم نیست! یعنی چه 
بســیار سختی کشــندگانی که هیچ وقت رنگ پیشــرفت 
و رشــد و میــوه آن را نخواهنــد دیــد و چشــید! همینقدر 

بی رحمانه و ناعادلانه… حالا انتخاب با خودتان است!

درودبرصداقت
کسیکهنمیخواهدپیشرفتکند

رضا جمیلی 
مدیر توسعه کسب وکار کارخانه 

نوآوری رسانه راه کار

@rezajamili

در جلسه مدیران عامل کاشف و شاپرک مطرح شد 

همکاری برای تدوین سند جدید الزامات شبکه پرداخت
مدیــران عامــل »کاشــف« و »شــاپرک« در نشســتی 
مشــترک از تدوین و اجرای برنامه هایی بــا هدف افزایش 
ســطح همکاری هــای دو شــرکت خبــر دادنــد. همچنین 
در ایــن جلســه قــرار شــد تیم هــای فنــی ایــن دو شــرکت 
بــا همــکاری متقابــل اقــدام بــه تدویــن ســند جدیــد 
الزامات شــبکه پرداخت به منظور ابلاغ به شــرکت های 

پرداخت ساز کنند.
به گــزارش روابــط عمومی شــرکت کاشــف، فرهــاد فائز، 
مدیرعامل شرکت شــاپرک و حســین قرائی، مدیرعامل 
شرکت کاشف در دیدار و رایزنی با یکدیگر، ضمن بررسی 

آخرین وضعیت مبــارزه با تخلفــات و تهدیدات امنیتی 
در شــبکه بانکداری و پرداخت الکترونیــک، بر ضرورت 
افزایش همکاری ها به منظور تسریع و تشدید اقدامات 
در راستای پیشگیری و مبارزه با سوءاستفاده از ابزارهای 

بانکی تأکید کردند.
بر اســاس این گــزارش، در جلســه ای که روز دوشــنبه 2۰ 
آذرماه در محل شــرکت کاشــف برگزار شــد، چهارچوب 
عملی اقدامات و الزامات امنیتی در جهت پیشــگیری و 
مبارزه با تخلفات شــبکه پرداخت و بانکــداری با حضور 
طرفین مورد بررســی قــرار گرفــت و طرفین ضمــن تأکید 

بر ضرورت گســترش همکاری هــا، پیشــنهاداتی جهت 
عملیاتی ســازی ایــن موضــوع مطــرح کردنــد و توافقــات 

بسیار مؤثری نیز در این زمینه حاصل شد.
همچنیــن در ایــن دیــدار، توافقاتــی در زمینــه جزئیــات 
به روزرســانی الزامات امنیتی شرکت های پرداخت ساز و 
امن سازی برنامک ها و ابزارهای این حوزه صورت گرفت و 
مقرر شد بر مبنای این توافقات، تیم های فنی در شرکت 
کاشــف و شــاپرک بــا همــکاری متقابل اقــدام بــه تدوین 
ســند جدید الزامات شــبکه پرداخت به منظور ابلاغ به 

شرکت های پرداخت ساز کنند.
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شفاف سازی هزینه های روز فناوری اطلاعات

رویدادی که به تقویت برند سازمان نصر کمک کرد

REPORTگزارش

در نشســت خبری تیم هم آفرینی، رضــا قربانی، 
عضو هیئت مدیره دوره ششم سازمان نصر تهران 
درباره هزینه هایی که در رویداد روز فناوری اطلاعات 
انجام شده، توضیح داد: »این مباحث ممکن است 
در مجمع هم مطرح شوند؛ اینجا سعی می کنم تا 
جایی که می شود توضیح دهم. هنر این نبود که ما 
سازمانی را تحویل بگیریم و این سازمان را با اندک 
تغییری در ســود و زیان تحویــل دوره بعد بدهیم. 
بهتــر اســت ســه ســال گذشــته را بررســی کنید و 
تغییری را که این سال ها در بزرگ شدن صورت های 
مالی رخ داده مشاهده کنید. در واقع ما سازمانی را 
تحویل می دهیم که در این دوره سه ساله بزرگ شده 
است. قاعدتاً وقتی بر روی بزرگ شدن اعداد یک 
نهاد صنفی تمرکز می کنیم ممکن اســت حرف و 

حدیث هایی هم پیش بیاید.«

 رویدادی با حضور 1600 نفر از 
فعالان فناوری اطلاعات کشور

قربانی در ادامه عنوان کرد: »من رویداد با کیفیتی 
را سراغ ندارم که با حضور ۱6۰۰ نفر از فعالان صنفی 
برگزار شــده باشــد، آن هم با هزینه یک میلیارد و 
ششــصد میلیون تومــان. در این رویداد کنســرت 
برگــزار شــد، که اگــر کســی بخواهــد می تواند نقد 
کند چرا در این رویداد کنسرت برگزار شده است. 
هزینه این کنســرت چیزی در حدود ۱35 میلیون 
تومان بوده است. در مورد کنسرت هم برخی از ما 
ایراد گرفتند که بسیاری از افراد فقط برای کنسرت 
به برنامه آمدند، اما اگر این طور بود، چگونه مبلغ 
یک میلیارد و 5۰۰ میلیون تومان در این مراسم برای 

آزادسازی زندانیان صنف جمع آوری شد؟«
او خاطر نشان کرد که روند جمع آوری منابع نقدی 
برای آزادســازی زندانیان متوقف شــد، چون آقای 
قالیباف قصد رفتــن داشــتند وگرنه مبلغ به ســه 
میلیارد تومان هم می رسید. تمام افرادی که در این 
کمک  مشــارکت داشــتند، مدیران کســب وکاری 
بودند که هر کدام حداقل بیســت میلیــون تومان 

کمک کردند. 
قربانی دربــاره بخــش دیگــری از هزینه ها توضیح 
داد: »در این رویداد برای جمعیتی در حدود ۱6۰۰ 
نفر، پذیرایی و  شام در نظر گرفته شده بود که هزینه 

پذیرایی هم بر کسی پوشیده نیست.«
 قربانی در ادامه به هزینه ای که مجری رویداد برای 
کارهای اجرایــی دریافت کــرد پرداخــت. او در این 
خصوص بیان کرد: »در سایت سازمان متنی مبنی 
بر درخواست مجری قرار گرفت  و در آن درخواست 
شد هرکســی که برنامه ای برای برگزاری رویداد روز 
رویداد فنــاوری دارد اعــلام آمادگی کند که تنها دو 

نفر اعلام آمادگی کردند.«
او با اشاره به اینکه انجام کار اجرایی سنگینی مانند 
روز فناوری از توان هیئت مدیــره و دبیرخانه خارج 
اســت، توضیح داد: »کار اجرایی به معنای دعوت 
کردن ۱6۰۰ نفر و کنترل ورود و خروج این جمعیت، 
هماهنگــی با یکــی از ســران قــوا، وزیــر ارتباطات و 

مدیــران دولتــی و صنفی اســت. مباحــث دیگری 
مانند در نظر گرفتن تغییرات لحظه ای، انجام تمام 
کارهای گرافیکی، ویدئویی و تولید محتوای متنی 
و تصویــری، ویژه نامــه، پوشــش خبری، عکاســی، 
تصویربرداری، پخــش زنده و ... اســت که شــامل 
هزینه هستند. دریافت عدد زیر یک میلیارد برای 
انجام تمــام ایــن کارها برای کســی که مســئولیت 
این بخش را قبول می کند، اصلا صرفه اقتصادی 

ندارد.«

 تأمین هزینه از طریق اسپانسر
قربانی درباره محل تأمین هزینه های روز 
فناوری اطلاعات اظهار داشــت: »دربــاره دریافت 
این پول توســط آقای جمیلــی دقت کنیم کــه او از 
حق عضویت ها اســتفاده نکرده بلکه برای تأمین 
هزینه های رویداد خودش اسپانســر آورده است. 
هیئت مدیــره بــرای رویــداد روز فنــاوری اطلاعــات 
بودجه ای را تصویب کــرده بود و می شــد تمام این 
کارها را به عهده دبیرخانه گذاشت که معلوم نبود 
کار با چه کیفیتی انجام می شود و تمام هزینه  هم 
باید از محــل حق عضویت هــا تامین می شــد. در 
حالی که آقــای جمیلی برای اجــرای با کیفیت این 
رویداد اسپانســر گرفت. آقای جمیلی در الکامپ 
و بحث محتوایی الکامپ هم کمک کردند اما یک 
ریال برای آن خدمات دریافت نکردند. ایشان برای 
الکامپ مبلغ 95۰ میلیون تومان اسپانسر جذب 
کردند. این مبلغ صرف هزینه هــای اجرایی، دکور، 
عکاسی، فیلمبرداری، ضبط و پخش و ... 3 استیج 

در 5 روز شد.«
قربانــی همچنیــن تصریــح کــرد: »آقــای جمیلی 
یکی از افــراد حرفه ای در کار خودشــان هســتند و 
هنگامی که هفته نامه کارنگ را شروع کردند، کیفت 
کارشــان آن قدر بالا بود که تصمیم گرفتــم روی آن 
ســرمایه گذاری کنم. آقای جمیلی برای شرکت در 
رویداد روز فناوری اطلاعات کاملاً از راه قانونی وارد 
مذاکره با صنف شد. جلساتی برگزار شد و هیئتی 
بــر این موضــوع نظــارت داشــت. مــن بــرای اینکه 
اشــکالی پیــش نیاید در جلســه هیئت مدیــره که 
همکاری با ایشان را مصوب کرد هم حضور نداشتم 
و در کارگروه مربوطــه  هم حق رأی خــود را از خودم 
سلب کردم.«  او در ادامه بیان کرد: »رویداد فناوری 
اطلاعات کار بزرگی بود که انجام شد و باید از تجربه 
استفاده از افراد حرفه ای بهره ببریم. برای استفاده 
از افراد حرفه ای هم  باید هزینه پرداخت شود. در 
نهایت دستاورد روز فناوری چه بوده است؟ در یک 
کلام امسال هنگام جمع آوری استشهادیه باید از 
نزدیک به ۱5۰ شرکت تاییدیه می گرفتیم. در دوره 
قبل حدود ۷5 تاییدیه برای استشــهادیه کفایت 
می کرد. برای استشــهادیه بایــد  به پنــج درصد از 
صنف افــراد را تاییــد کنند کــه ایــن افزایش یعنی 
تعــداد اعضای صنــف در این چنــد ســال دو برابر 
شــده اســت؛ این اثر افزایش قدرت برند ســازمان 

نصر است.«

نشســت خبری تیم هم آفرینــی در محل پــارک فناوری 
فــردا و بــا حضــور تعــدادی از کاندیداهــای ایــن تیــم 
برگــزار شــد. در این نشســت حســین اســلامی، رئیس 
هیئت مدیره نصر تهران؛ صــادق فرامرزی، نایب رئیس؛ 
آیدین عدالت، رئیس رســته ســخت افزار؛ رضا قربانی، 
رئیــس کمیســیون فین تــک؛ محمدرضــا قلعه نــوی، 
رئیس رســته خدمات فناوری اطلاعــات، مجید اورعی، 
رئیس رسته توسعه نرم افزار، فرهاد کرم زاده، خزانه دار؛ 
حمیــد بابادی نیا، عضــو هیئت مدیــره؛ حمیــد بهنگار، 
رئیس کمیســیون اقتصاد دیجیتال و ســیدمحمدعلی 
شریفی الحســینی، رئیس کمیســیون مالیاتــی حضور 

داشتند.
در این نشســت هرکدام از اعضا از دستاورهای خود در 
دوره ششم سازمان نصر استان تهران گفتند و در ادامه 
بــه ســؤالات خبرنــگاران دربــاره فعالیت هــای سه ســاله 

صنف پاسخ دادند.
در ایــن نشســت رضــا قربانــی گزارشــی دربــاره رویــداد 

روز فنــاوری اطلاعــات ارائــه داد کــه در آن به 
هزینه هــای ایــن رویــداد بــا ذکــر آمــار و ارقام 

پرداخته شده بود. 
در ادامه نشست و پیش از پاسخ به سؤالات 
خبرنــگاران اعضــا بــه تشــریح فعالیت هــا و 

نظرات خود پرداختند.
حسین اسلامی، رئیس هیئت مدیره نصر در 
ابتدای این نشست موضوع اخلاق مداری را 
در جریــان انتخابــات از مهم تریــن مــواردی 
دانســت کــه تیــم هم آفرینــی آن را رعایــت 

می کند. اســلامی در این مورد خاطرنشــان کــرد: »ما در 
پذیرش نتیجه انتخابات هیچ شــرط و شروطی نداریم و 
فکر می کنیم که رعایت اخلاق مهم تر از برنده شــدن در 
انتخابات است. کار صنفی کردن، آورده فردی چندانی 
بــرای اشــخاص نــدارد و واقعیت این اســت کــه اعضای 
جدید باید فشــار و استرس زیادی را در ســه سال آینده 
تحمل کنند. همه مایی که امروز در این نشست دور هم 
جمع شده ایم، به رفتار صنفی درست واقفیم و می دانیم 
که این انتخابات، انتخابات ریاست جمهوری و مجلس 
و شورای شهر نیست. ما در دوره ششم تمام تلاش مان 
را کردیــم تــا بــه برخــی از موضوعــات مطــرود و مغفــول 
اکوسیستم بپردازیم. این تلاش ها گاه به نتیجه رسیده 

و گاه با بن بست روبه رو شده است.« 

 مهاجــرت باعــث کاهــش کیفیــت کالای 
حوزه فاوا می شود

مجید اورعــی درباره مســئله مهاجــرت و رویکرد صنف 
نســبت به ایــن مســئله بیــان کــرد: »مهاجرت هــا دیگر 
خاص نیروی متخصص نیســت و هر کســی که بتواند، 

مهاجــرت می کنــد. با ایــن وجــود می تــوان ادعا کــرد که 
وضعیــت مهاجــرت نیــروی انســانی در رســته نرم افــزار 

بحرانی شده است.«
او در ادامه اضافه کرد: »این بحران نه تنها کسب وکارها 
را در جــذب و نگهداشــت نیروهــای خــود بــا مشــکلات 
جــدی روبــه رو می کنــد، بلکــه باعــث کاهــش کیفیــت 
خدمــات و نارضایتــی مــردم از محصــول و خدمتــی کــه 
دریافت می کنند، نیز می شود. از طرفی با تورم و کاهش 
ســود شــرکت ها نیز مواجهیــم و محصــولات و خدمات 
شــرکت های نرم افزاری با قیمتــی به دور از قیمــت ارز به 
فروش مــی رود و ایــن می تواند به مرگ صنعــت نرم افزار 

منجر شود.«
او خاطرنشــان کــرد: »مــا قــرار بــود کاری کنیــم کــه ایده 
اقتصاد بــدون نفت در فــاوا تحقق پیــدا کند، امــا امروز 
شــاهد بســته شــدن برخــی از شــرکت های نرم افــزاری 
هســتیم و با چالش آنهــا در زمینه تأمین منابــع مالی و 
انســانی روبروایم. در واقع، شاخص اســتهلاک از سایر 
شــاخص ها پیشــی گرفته و کاهش ســرمایه 
اجتماعی و ناامیدی جمعی باعث شده تا ما 
دیگر نتوانیم تنها با افزایش دســتمزد افراد، 

آنها را در داخل کشور نگه داریم.«
اورعی تأکید کرد: »ما در ســه ســال گذشــته 
تمام تــلاش خــود را در راســتای ورود بــه این 
بحــث کرده ایــم تــا صنعــت نرم افــزار را احیا 
کنیــم. در همیــن راســتا، بــا رگولاتــور وارد 
گفت وگــو شــدیم و 2۰ نفــر از اعضای صنف 
پیش قدم شــدند تا با مجوز رگولاتور، صدور 
مجوزهــای نرم افــزاری، تجمیع آنهــا و اســناد مربوطه را 

بازنگری کنند.« 
آیدین عدالــت در ادامــه صحبت های ابتدای نشســت 
درباره لیســت تیم هم آفرینی عنوان کــرد: »به نظر من، 
هم آفرینی یک لیست انتخاباتی نیست که چند هفته 
قبل از انتخابات شــکل گرفته باشــد؛ ما نزدیک به ســه 
ســال اســت کــه همدیگــر را می شناســیم و بــا توجــه به 
شــناختی کــه از یکدیگــر و توانایی های مان داشــته ایم، 
تشــکیل یــک تیــم داده ایم. ما بــر ایــن باوریم کــه گرچه 
شایســتگی شــرط کافی عضویــت در صنف اســت، اما 
شرط لازم نیست و این توانایی هم افزایی فرد با تیم است 

که باید به عنوان شرط لازم در نظر گرفته شود.« 

 دوره پرچالــش رســته خدمــات فنــاوری 
اطلاعات در دوره ششم

به گفته محمدرضــا قله نوی، رســته ها مفهــوم جدیدی 
هســتند که در دوره ششــم نظام صنفی رایانه ای ایجاد 
شــدند و گرچه نیاز به اصلاحاتــی دارند، اما بــا توجه به 
تغییراتی که در ساختار این ســازمان ایجاد کردند، باید 
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ادامه پیدا کننــد. او در این خصوص اظهار کــرد: »مفهوم 
رسته در این مدت توانسته یک تغییر بنیادین ایجاد کند 
و آن پل زدن بین اعضای هیئت مدیره و کمیسیون ها بوده 
است. ســاختار رســته ها به این گونه اســت که تعدادی از 
اعضای هیئت مدیره به همراه رؤســای کمیســیون ها را در 
برمی گیرد تا مقوله تصمیم ســازی را تسهیل ببخشند. به 
نظر من، رســته خدمات فناوری اطلاعات در دوره ششــم، 
پرچالش ترین دوره خودش را پشــت سر گذاشت؛ آغاز به 
کار آن با همه گیری کرونا بود و بعد درگیر مسائل دیگر نیز 
شد. این دورهمی جزو برنامه های رسته ما بود و مشتاقیم 

که عملکرد سه ساله مان را ارائه دهیم.«
او در ادامــه افزود: »مــا در حوزه افتــا، آمــوزش و پژوهش و 
اســتفاده از اشــخاص حقیقی عملکرد خوبی داشته ایم و 
نتیجــه گرفته ایم. ایجاد رســته خدمــات فناوری های مالی 
نیز در دســتورکار ما قرار گرفت و در راســتای ارائه خدمات 

توانمندساز داده محور قدم برداشتیم.« 

 در دوره ششم از پلمب شرکت ها جلوگیری 
کردیم

در این نشست سیدمحمدعلی شریفی الحسینی، رئیس 
کمیسیون مالیاتی نصر تهران نیز در ادامه صحبت سایر 
اعضا به یکــی از دســتاورهای این کمیســیون اشــاره کرد و 
گفت: »من به واســطه اینکــه برای ســه دوره نماینده نصر 
تهــران در کمیســیون تخصصــی تنظیــم مقــررات وزارت 
ارتباطات بودم، توانستم وارد گفت وگو با مجلس شوم که 
یکی از نتایج ایــن گفت وگوها جلوگیری از پلمب یکســری 

شرکت ها بود. 
او در ادامه عنوان کرد: »علاوه بر این، من دبیر کمیســیون 
اینترنت نیز بودم و تلاش کردم به صندوق توسعه فیبر که 
یکی از پیشران های فناوری اطلاعات کشور است، بپزدازم. 
در بخش مالیاتی نیز با برگزاری وبینار و مشاوره به اعضای 
صنف تــلاش کردیم تــا جایــگاه خوبــی را برای کمیســیون 

مالیاتی نصر تهران ایجاد کنیم.« 

حمید بهنــگار، رئیس کمیســیون اقتصــاد دیجیتال نصر 
تهران نیــز در صحبت هایش به فشــارهای زیــادی که روی 
شرکت های حوزه نرم افزار و سخت افزار است، اشاره کرد و 
توضیح داد: »ما باید در دوره هفتم به فکر توسعه اقتصاد 
دیجیتال کشور باشیم و تلاش کنیم از طریق افزایش سهم 
اقتصــاد دیجیتال فشــار روی روی کســب وکارها را کاهش 
دهیــم. بخش هــای مختلفــی ماننــد کشــاورزی، معــدن، 

سلامت و... می توانند هوشمند 
شوند.

 مــا بــه تیمی متشــکل 
از افــراد بــا تخصص هــای 

گوناگون نیاز داریم
حمید بابادی نیا کــه در پنج دوره 
گذشته عضو هیئت مدیره نصر 
بوده اســت در ادامه صحبت ها 
بیــان کــرد: »نماینــدگان خــوب 
توانایــی  خصوصــی  بخــش 
ایــن را دارنــد کــه مشــکلات و 
چالش هــای همکاران شــان را به 

حاکمیــت منتقــل کنند. مــا بــه تیمی متشــکل از افــراد با 
تخصص هــای گوناگــون نیــاز داریم تــا بتوانیم پاســخگوی 
نیازهای اکوسیستم باشیم. تیم هم آفرینی نتیجه سال ها 
همکاری اعضای نصر با یکدیگر و یک تیم یکپارچه است. 
اعضای ایــن تیم کارنامه مشــخصی دارنــد و هریک راهبر 
یــک کســب وکار هســتند و بــه همیــن دلیــل می دانند که 
مشــکلات اکوسیستم چیســت و ســی ام ماه حقوق دادن 

چه معنایی دارد.« 

 در دوره ششــم بستر تصمیم ســازی ایجاد 
کردیم

صادق فرامرزی نیز در ادامه، ضمن معرفی فعالیت های خود 
در دوره ششم که شامل برگزاری الکامپ نیز می شود، مطرح 

کرد: »هیئت مدیــره باید بتوانــد تصمیم گیر باشــد و بدیهی 
اســت که تصمیم ســازی جای دیگری اتفــاق می افتــد. کاری 
که در دوره ششم انجام شــد، این بود که حوزه تصمیم سازی 
گســترش داده شــد. مــا تعــداد کمیســیون ها و رســته ها را 
افزایش دادیم تا بســتر تصمیم ســازی درســت ایجاد شــود. 
حالا اینکه چقدر در کارمان موفق بوده ایم را زمان مشــخص 
می کنــد. ارتباط مؤثر بــا بدنه یکــی از اقدامات مهمی اســت 
کــه یــک هیئت مدیــره باید بــه آن 
توجــه کنــد. ســر نبــودن مــا دعــوا 
اســت و مــا چــاره ای نداریــم جــز 
اینکــه هــوای همدیگــر را داشــته 
از  باشــیم.«  در بخــش دیگــر 
نشست محمد دین محمد آذری، 
رئیس کمیسیون زیرساخت مراکز 
داده درباره عملکرد این کمیسیون 
کــرد:  اظهــار  دوره ششــم  در 
»همکاری های خوبی با پژوهشگاه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات وزارت 
ICT کشور داشتیم و در پروژه هایی 
نظیر ابر ایران، ابر دولت و توسعه 
زیرســاخت شــبکه ملــی اطلاعــات همــکاری کردیــم.« علی 
صالحی لنگرودی کاندیدایی کــه از ادامه فعالیت انتخاباتی 
انصراف داده نیز در ادامه این نشست به بخش های فعالیت 
صنفی نظام رایانه ای استان تهران اشاره کرد و گفت: » در این 
حوزه بیشــتر به بخش تعامل صنف با دولت پرداخته شده 
در حالی که به روابط درون سازمان و پتانسیل هایی که در آن 
برای خود اعضا و روابط بین شان می تواند وجود داشته باشد 

پرداخته نشده است.«

 بــا نقشــه های داخلــی نمی تــوان در فضای 
جهانی حضور داشت

در ادامه نشست خبرنگاران سوالات خود را مطرح کردند. 
سوالاتی که بیشتر در حوزه کیفیت فعالیت صنف در دوره 

گذشــته بود.  قلعه نوی در پاسخ به این ســوال که آیا نظام 
صنفی به دنبال رشد و توسعه داخلی است و یا بین المللی 
گفت: »بحثی که در ابتدا مطرح بود، جهانی بودن فعالیت 
بود. اما بایــد واقعیت هایی را قبــول کرد. امــروزه وضعیت 
کســب وکار کشــور و سیاســت امور خارجــه ما بــه صورتی 
است که نمی توانیم با نقشه های داخلی در فضای جهانی 
حضور داشــته باشــیم. یکی از دغددغه هایی کــه در چند 
ســال گذشــته شــاهد آن بوده ام این اســت که کمیســیون 

صادرات در این راستا بسیار تلاش کرده است.«
او در ادامه خاطرنشــان کــرد: »باید در برخــورد با موضوع 
فعالیت جهانی، نگاهی بیرونی اما درون زا داشــته باشیم. 
این موضوع را باید بپذیریم که عددهایی را که برای خدمات 
فاوا پرداخت می کنیم عددهای واقعی نیستند. برای مثال 
هرچند مقداری که برای خرید ســخت افزار خرج می کنید 

باید چند ده برابر را روی خدمات نرم افزاری خرج کنید.« 
او در ادامه اشاره کرد که برای رسیدن به فعالیت جهانی و 
رسیدن به محصولات باکیفیت قابل صادرات باید برخی 
از فرهنگ هــا بازنگــری شــوند. تأکیــد او بــرای رســیدن بــه 

فعالیت جهانی بر بازنگری سیستم داخلی بود.

 بــا هــر کــس کــه وارد هیئت مدیــره شــود، 
همکاری می کنیم

 اسلامی به این سؤال که آیا امکان همکاری با علی حکیم 
جــوادی در تیــم هم آفرینی با توجــه به سرلیســت بودن او 
وجــود دارد یا خیــر، این گونــه پاســخ داد: »هر کــس که در 
هیئت مدیره صنــف ورود پیدا کند با او همــکاری خواهیم 
داشــت. امــا در دوره قبل هم مــا عنوانی به نام سرلیســت 
نداشــتیم و اعتقادی بــه آن نداریم.« حمیــد بابادی نیا در 
ادامه این پاســخ گفــت: »آقــای حکیم جــوادی در دوره دوم 
هیئت مدیره ســازمان یعنی در زمان ریاست آقای وحدتی، 
ریاســت بخش دیگری را انجام می دادند. بهترین تعامل با 

بخش دولتی در زمان ریاست ایشان بود.« 
ادامه در صفحه 12

 ما در پذیرش نتیجه 
انتخابات هیچ شرط و 
شروطی نداریم و فکر 
می کنیم که رعایت 

اخلاق مهم تر از برنده 
شدن در انتخابات 

است
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اکوسيستم
E C O S Y S T E M

رضا قربانی، عضو هیئت مدیره سازمان نصر تهران در گفت وگو با کارنگ از عملکرد سه ساله صنف می گوید

با گسترش اینترنت در زندگی عموم مردم و روی آوردن نهادهای دولتی و شرکت ها به فناوری های دیجیتال، معنا و مفهوم و همچنین اهمیت ابزارهایی 
مانند کامپیوتر، گوشی همراه و ... نسبت به دهه های گذشته با تغییر های زیادی همراه بوده و اقتصاد دیجیتال تبدیل به موضوعی کلیدی در اقتصاد 

کشورها شده است. رضا قربانی، عضو هیئت مدیره و رئیس کمیسیون فین تک دوره پنجم و ششم سازمان نصر استان تهران با اشاره به اهمیت 
اقتصاد دیجیتال در دنیای امروز معتقد است که دو راه بیشتر وجود ندارد؛ صنف یا می تواند خودش را با تغییرات همراه کند یا سیل آن را با خود 

می برد. او همچنین در این گفت وگو درباره کارنامه ۳ ساله هیئت مدیره دوره ششم صحبت می کند و به برخی از نقدهای مطرح شده پاسخ 
می دهد. لازم به ذکر است که قربانی در هفتمین دوره انتخابات هيئت مدیره نصر تهران به عنوان عضوی از تیم هم آفرینی کاندیدا شده است. 

هیئت مدیــره  بــه   
ششم این برچسب را می زنند که 
نصــر را سیاســی کرده انــد. چقدر با 

این موضوع موافق هستید؟ 
خیر؛ من قبول ندارم که در دوره ششم نصر سیاسی شد. 
از بسیاری از بزرگان می شنوم که می گویند در دوره ششم 
نظام صنفی سیاســی شــده و رفتارهــای سیاســی از خود 
نشان داده است. من معتقدم در دوره ششم، کسانی که 
در هیئت مدیره و کمیسیون ها بودند، تماماً بر دنبال کردن 
منافع صنفی متمرکز بودند. نمی دانم کسانی که می گویند 
نصر سیاسی شــده و از فعالیت صنفی دور شــده، به چه 
اشاره می کنند. تقریباً می توان گفت تنها نهاد صنفی ای 
بودیم که به قطع اینترنت اعتراض کردیم و اعتراض ما هنوز 
به صورت مکتوب در سایت ســازمان وجود دارد. برخی از 
نهادهای صنفی دیگر در همــان روزها یا ســاعات اولی که 
اعتراض کــرده بودند، اعتــراض خود را برداشــتند. قطعی 
اینترنت یک اتفاقی بود کــه ما در یک نهــاد صنفی به آن 

اعتراض کردیم. آیا این سیاسی است؟
 

 سال ۹۸ هم اینترنت قطع شــد؛ آن سال 
دوره پنجم نظــام صنفی بود و شــما در هیئت مدیره 
حضور نداشتید؛ واکنش سازمان در آن زمان چه بود؟
واکنش ها مکتوب است و الان هم می توان آنها را مشاهده 

کــرد. واکنــش نظام صنفــی در 
دوره پنجم به قطعی اینترنت را 
با تلاش هایی که در دوره ششم 
نسبت به قطعی اینترنت اتفاق 
افتاد، می توان مقایسه کرد. ما 
اعتــراض و ایســتادگی کردیم. 
ما نسبت به بازداشت فعالیت 
کسب وکارهای فناوری اطلاعات 
اعتراض کردیم. یک اتفاقی رخ 
داد و به یکباره فضــای اقتصاد 
دیجیتال ما سیاسی شــد و در 
کانون توجه مســائل سیاســی 
قرار گرفت. مــا اعتراض کردیم. 
اگر ما مســائل کســانی را که به 
هر دلیلی، درست یا نادرست، 
بازداشت شده بودند، پیگیری 
کردیم، این سیاسی کردن نصر 
اســت؟ اگــر یــک طرحی بــرای 

محدود کردن اینترنت در مجلس شــورای اسلامی دنبال 
شــد و ما با تمام توان بــه آن اعتراض کردیم، این سیاســی 

کردن صنف است؟

  برخی می گویند این اتفاقات چه ربطی به نصر 
داشــته اســت. از نظــر آنهــا فضــای نصــر در چارچــوب 
ســخت افزار و نرم افــزار بوده و نیــازی نمی بینند نصــر وارد 
فضای دیگری شــود و به طــرح صیانت یا قطعــی اینترنت 

اعتراض کند.
برخی از بزرگان ممکن است از اینکه سازمان نظام صنفی 
امــروزه دارد مســائل اقتصــاد دیجیتــال ایــران را پیگیــری 
می کند، دلگیر باشــند. شــاید انتظار داشــته باشــند نهاد 
صنفی که برای فناوری اطلاعات فعالیت می کند، به پیگیری 
مسائل ارزی محدود باشد. البته سازمان نظام صنفی در 
دوره ششم به جد پیگیر مسائل کســانی بوده که در حوزه 
تأمیــن و تولید ســخت افزار فعالیت می کنند. در ســازمان 
این کارها را رها نکرده اســت. در حوزه نرم افزار ما هم نگران 
وضعیت شرکت ها هستیم که واقعاً به یک نقطه بحرانی 
رسیده اند. ولی ما با یک پدیده و یک روند روبه رو هستیم به 
نام اقتصاد دیجیتال. چه طور انتظار داریم این نهاد صنفی 
خــودش را کنار بکشــد و هیــچ کاری نکند. پدیــده اقتصاد 
دیجیتال در ده ســال گذشته به کلی اقتصاد را تحت تأثیر 
قــرار داده اســت. چه طور انتظــار داریم که نهــاد صنفی به 
همان فعالیت های ســال های گذشــته محدود بماند. چرا 

می خواهیم سازمان نظام صنفی را کوچک نگه داریم؟
 

 طبق مصوبه سال ۸۹ مجلس، نصر یک 
ســازمان نظــام صنفــی رایانه ای 
است؛ درست است که دایره این 
فضا بزرگ تر شده و بازیگران آن 
بیشــتر شــده اند؛ ولی افرادی از 
صنف معتقدند کــه این صنف 
در حــوزه ســخت افزار و نرم افزار 
اســت و چرا باید بحــث اقتصاد 
دیجیتــال و فین تک بــه آن وارد 

شوند؟
دو راه بیشتر وجود ندارد؛ صنف 
یا می تواند خودش را با تغییرات 
همراه کنــد یا ســیل آن را با خود 
می برد. وقتی اسنپ وارد کشور 
شــد، اتحادیه تاکســیران ها چه 
برخوردی کــرد؟ وقتــی پدیده ای 
مثل دیجی کالا رخ دارد و تجارت 
الکترونیکی را در ایران تغییر داد، 
اتحادیه های سنتی چه کردند؟ 
ما الان شاهد هستیم اتحادیه های سنتی که در حوزه پرینتر 
فعالیت می کردند، در حال تغییر چهره خودشان هستند 
و می گویند در عرصه اقتصاد دیجیتال بازیگر هستند. ما 

بازیگران صنفی سنتی را می بینیم که چهره خود را عوض 
می کنند تا بگویند در فضای اقتصاد دیجیتال تأثیرگذارند.

سازمان نظام صنفی این شانس را به وجود آورد که فعالان 
اقتصاد دیجیتال در آن جمع شوند. آیا ما می خواهیم آنها 
را از سازمان برانیم و بگوییم می خواهیم سازمان محدود به 
کســانی بماند که در حوزه ســخت افزار یا نرم افزار فعالیت 
می کند؟ آیا راه درست تر همین مسیری که در دوره ششم 
طی شده نبوده که درهای سازمان را به روی بازیگران جدید 
و اکوسیســتم جدید باز کنیم؟ یا ببینیم که امروز اتحادیه 
کسب وکارهای مجازی چه وضعیتی دارد؟ زمانی من منتقد 
شکل گیری اتحادیه کسب وکارهای مجازی بودم. می گفتم 
خانه فعالان فناوری اطلاعات ایران، فعالان استارتاپی ایران 
و فعالان اکوسیستم اقتصاد دیجیتال ایران، سازمان نظام 
صنفی رایانه ای است. در آن زمان هیچ نقشی در سازمان 
نداشتم و یک عضو معمولی بودم. در دوره ششم ما درها را 
رو به این فضا باز کردیم. ما می توانیم این افراد را به سازمان 
بیاوریم و سازمان را متحول کنیم یا اینکه می توانیم سازمان 

را کوچک نگه داریم.
 

 در دوره ششــم چقــدر توانســتید ایــن 
فضــای ســخت افزاری - نرم افــزاری را بشــکنید؟ 
واقعیت این است که به نظر می رسد در این ترکیب 
انتخاباتــی جدیــد هــم آن فضــای ســخت افزاری - 
نرم افزاری کماکان حاکم است. در دوره ششم چقدر 

توانستید این فضا را بشکنید؟
ایــن مســئله از آن دســته مســائلی اســت کــه در فرهنــگ 
ســازمان ریشــه کرده اند. باید از این فضاها بگذریم. اصلاً 
دیگر چیزی به اســم ســخت افزار صــرف یا نرم افــزار صرف 
وجود نــدارد. شــرکت های بزرگــی در اکوسیســتم اقتصاد 
دیجیتال ایران در حال فعالیت هســتند که از بســیاری از 
شرکت های نرم افزاری، دولوپر بیشتری دارند ولی در رسته 
خدمات فناوری اطلاعــات می گنجند. ما در این دوره ســه 
رسته تشــکیل دادیم؛ رسته ســخت افزار، رســته نرم افزار 
و رســته خدمات فناوری. ببینیم کمیســیون های جدیدی 
که شــکل گرفته اند بیشــتر ذیل کدام رسته هســتند؟ اگر 
کمیسیون های جدید در رســته خدمات فناوری اطلاعات 
شــکل می گیرند، یعنی این نیاز به درستی تشخیص داده 
شده است. ما سخت افزار یا نرم افزار را حذف نکردیم. ما در 
این هیئت مدیره، برای مسائل سخت افزاری ها مطالبه گری 
کرده ایم. ما برای تأمین، تولید، حوزه های مختلف و مسائل 
ارزی با بانــک مرکزی و نهادهــای دیگر تعامــل کردیم. ولی 
در ایــن دوره چــه اتفاقی افتــاد؟ تعامــل ما با بانــک مرکزی 
فقــط بــرای تخصیــص ارز نبــود. مــا در مســائل فنــاوری و 
کســب وکارهای فناوری مالی مورد توجه بانک مرکزی قرار 

سـیاسـینبـودیم
مطالبهگریکردیم در ارتباط با بدنه 

صنف موفق نبودیم
رضــا قربانــی عضــو هیئــت مدیــره دوره 
ششــم ســازمان نظــام صنفــی رایانه ای 
اســتان تهــران دربــاره اینکــه چــه کاری 
توســط  می توانســت  دوره  ایــن  در 
هیئت مدیــره انجــام شــود امــا نشــد، 
می گوید: »به نظر مــن در ارتباط با بدنه 
صنف موفــق نبودیــم. به قــدری در دوره 
ششم گرفتار مسائل حاشــیه ای بودیم 
که متأســفانه موفــق نشــدیم آن طور که 
بایدوشــاید با بدنه صنف ارتبــاط برقرار 
کنیــم.« او ادامــه می دهــد: »مــا الان 
نزدیک به 3 هزار شــرکت، کســب وکار و 
شــخص حقوقی عضو داریم. اگــر افراد 
حقیقــی و فروشــگاه ها را هــم در نظــر 
بگیریــم، ایــن عدد بیشــتر می شــود. ما 
به صــورت مرتــب باید بــا آنهــا صحبت 
می کردیــم. ابتــدای دوره هــر مــاه یکبــار 
کنفرانس خبــری برگزار کردیــم. گزارش 
هم می دادیم. ما برای اولین بار مصوبات 
را  هیئت مدیــره  صورت جلســه های 
منتشــر کردیم. در ســایت ســازمان این 
صورت جلسه ها قابل مشاهده است.« 
او در ادامــه اضافــه می کنــد: »بــه دلیل 
مســائلی کــه در ۴ یــا 5 مــاه اول دوره در 
تهران داشــتیم، مســائلی که با سازمان 
نصر کشــور داشــتیم و گرفتاری متعدد 
دیگــر، ماننــد اینکــه الکامپــی را تحویل 
گرفتیم که از دوره قبل  برگزار نشده بود، 
موجــب شــد کــه ارتباط بــا بدنــه صنف 

آن طور که باید برقرار نشود.«

روی رابطه با کسب وکارها 
متمرکز می شویم

کاندیــدای هفتمیــن دوره انتخابــات 
ســازمان نصــر تهــران دربــاره اینکــه 
درصــورت راه یابی بــه هیئت مدیــره چه 
راه کارهایــی را در نظــر دارنــد، عنــوان 
می کنــد: »مــا بــه دلیــل تجربیاتــی کــه 
در دوره ششــم بــه دســت آوردیــم و 
ضعف هایی که روی آن مسلط شده ایم، 
قاعدتــاً دیگــر وارد اختلاف هــای ابتدای 
دوره بــرای تعیین رئیس نمی شــویم. ما 
همچنیــن وارد اختلافــات با نصــر ایران 
نیز نمی شــویم.« او در ادامــه می افزاید: 
»مــا بعــد از مدتــی اختــلاف بیــن نصــر 
تهران و ایران، تصمیم گرفتیم روی تهران 
متمرکز شویم و بعد به مرور مسائل مان 
با نصر کشــور مقداری کم رنگ تر شــد و 
توانســتیم در نیمه دوم ایــن دوره برخی 
کارها را جلو ببریم.« او تأکید می کند که 
باید روی ادامه رابطه مان با کسب وکارها 
و اشــخاص حقیقــی بــدون واســطه 

متمرکز شویم.

DISCUSSبحث

 سازمان نظام صنفی 
این شانس را به وجود 
آورد که فعالان اقتصاد 
دیجیتال در آن جمع 

شوند. آیا ما می خواهیم 
آنها را از سازمان برانیم 
و بگوییم می خواهیم 
سازمان محدود به 
کسانی بماند که در 
حوزه سخت افزار 
یا نرم افزار فعالیت 

می کند؟

I N T E R V I E W



گرفتیم. رگولاتورهای پولی و مالی، امروز سازمان نظام صنفی را 
در حوزه بورس، بیمه، بانک، پرداخت، نئوبانک ها، لندتک ها، 
فین تک ها و پــی تک ها طرف مشــورت قــرار می دهنــد. برویم 
ببینیم ســازمان در دوره های قبل چه قدر طرف مشــورت بوده 

است؟

 یعنــی شــرایط تغییــر کــرده و قبــلاً چنیــن 
مســئله ای وجود نداشــته و دوره ششــم اتفــاق افتاده 

است؟
من تلاش گذشــتگان را زیر ســؤال نمی برم. اتفاقاً از دوره آقای 
سعادت، کمیسیون تجارت الکترونیکی شروع شد. برای مثال 
همین کمیســیون فین تک یک کارگروه در کمیسیون تجارت 
الکترونیکی بــود و آقــای بحری رئیس آن کمیســیون بــود. در 
دوره آقای سعادت و بعد در دوره آقای اثنی عشری، این کارگروه 
به یک کمیسیون تبدیل شد و این کمیســیون فین تک رشد 
کرد. در همین دوره ما شــاهد بودیم که کارگــروه لندتک از دل 
کمیســیون فین تک بیرون آمد و به یک کمیســیون مستقل 
تبدیل شد. این کمیسیون، امروز به یکی از مطالبه گران حوزه 
لندتک تبدیــل شــده و کســب وکارهای ممتــاز و پیشــرو را در 
سازمان نظام صنفی زیر این پرچم جمع کرده است. من اصلاً 
نگفتم کــه در دوره های قبلــی در این زمینه کاری انجام نشــده 
است. بلکه فقط دارم از دوره ششم دفاع می کنم. چون این نقد 
به ما وارد شده که سخت افزاری ها و نرم افزاری ها را ندیده ایم. 
من قبول دارم که شرایط نرم افزاری ها و سخت افزاری ها خوب 
نیست. ولی آیا سایر تولیدکنندگان و تأمین کنندگان در کشور 

شرایط خوبی دارند؟ ما که تافته جدابافته نیستیم؛ در کشوری 
زندگــی می کنیــم کــه شــرایط اقتصــادی آن دچــار مشــکلات 
عدیده شده و بحث تخصیص ارز به یک مسئله جدی تبدیل 
شــده اســت. بله، ســازمان نظــام صنفــی، مطالبه گر مســائل 

سخت افزاری ها است و آن ها را دنبال می کند.
 

 شــما می گویید مــا مطالبه می کنیــم. چند 
درصد این مطالبه گری منجر به نتیجه شده است؟ این 
که صرفــاً بگویید داریــم مطالبه می کنیــم، چیز خوبی 
است؟ برای مثال چقدر در طرح صیانت درگیر شدید 
و نگذاشتید به نتیجه برسد؟ درواقع کدام مطالبه شما 

منجر به نتیجه شده است؟
ما در دوره ششم زیاد شکست خوردیم. می توانم روی تک تک 
این شکست ها دست بگذارم. ولی نباید از اتفاقات بزرگی که در 
این دوره افتاد و تک تک اعضای هیئت مدیره و تمام کسانی که 
در آن نقش داشتند، بگذریم. ما در رابطه با طرح صیانت وفاق 
ایجاد کردیم. شرایطی را ایجاد کردیم و از سازمان نظام صنفی 
هزینه کردیم تا طرحــی که قرار بود اینترنــت را محدود کند، با 
فراغ بال جلو نرود. امروز طرح صیانت به شــکل نامحســوس 
پیاده می شود. حداقل کسی حاضر نیست در فضای عمومی، 
موضع حمایتی نسبت به این طرح بگیرد. چون ما در یک نهاد 

صنفی برای مسائل صنفی جنگ داریم.
می گفتنــد مــا می خواهیــم طــرح صیانــت را پیــاده  کنیــم کــه 
کسب وکارهای خارجی محدود شوند و شرایطی را فراهم کنیم 
که کســب وکارهای داخلی رشــد کنند. نگاه ما متفــاوت بود و 
می گفتیم شما به این شکل نمی توانید کســب وکار داخلی را 
وارد مسیر توسعه و رشــد کنید. اینکه کســب وکار خارجی را 
محدود کنید و شــرایطی را ایجاد کنید که کســب وکار داخلی 
رشد کند، همان مسیری را می روید که در صنعت خودروسازی 

رفتید.
 

 البتــه نکتــه ای وجــود دارد. از یــک طــرف 
می گویید ما جلــوی یک کســری از کارهــا را گرفته ایم و 
یک ســری از مطالبات مــان را پیــش برده ایــم و بــه نظر 
می رســد که دولت چندان از نظام صنفی دوره ششــم 
رضایت نداشته است. اما از طرف دیگر مخالفان شما 
می گوینــد کــه شــما بــه دولــت نزدیــک هســتید و 
دولتی ترین دوره نظام صنفی استان تهران، دوره ششم 
است. واقعاً تا چه حد این هیئت مدیره دولتی است؟ 

به هیچ وجه قبول نــدارم. ما در دوره ششــم منتقدانه از دولت 
مطالبه کردیم. ما بدترین شــرایط اقتصاد دیجیتــال را در این 
چنــد ســال داشــتیم؛ شــرایطی کــه در آن اینترنــت 
محدود شد و کســب وکارهای اقتصاد دیجیتال 
محدود شــدند. برای مثــال الکامپ امســال، 
غیردولتی ترین الکامپ ســال های گذشته 
بوده است. تصاویر الکامپ های سال های 
پیــش را ببینیــد کــه وزیــر ارتباطــات در 
چنــد درصــد تصاویــر حضــور دارد. 
رئیس سازمان فناوری اطلاعات چه 
نقشی در الکامپ دارد؟ چه قدر 
در برنامه هــای الکامپ دیده 
می شود؟ اگر دولت دولت 
دوره هــای  در  اســت، 
قبــل هــم دولــت بــوده 
اســت. مــا در همیــن 
الکامــپ چه قــدر به 
وزارت خانــه فنــاوری 
اطلاعات و ارتباطات 
فضا دادیــم؟ چه قدر 
در تصاویــر الکامــپ 
هســتند؟ غیردولتی ترین 
الکامپ تاریخ در دوره ششــم برگزار شــد. بعد ما به 
دولتی بــودن متهم می شــویم؟ ما مطالبــه کردیم. 
اینترنت قطع شد، چه کار باید می کردیم؟ ما با وزیر 

ارتباطات صحبت کردیم. وزیر ارتباطات ما را به دفاع از پلتفرم 
آمریکایی متهم کرد. ما تمام این مشکلات را به جان خریدیم 
و ایستادگی کردیم؛ در شــرایطی که برخی از بزرگان صنفی به 
ما می گفتند از این محدودیت ها اســتفاده کنید و کسب وکار 

توسعه دهید.

 در دوره ششــم ارتبــاط بــا وزارت ارتباطــات 
چطور بود؟

خیلی منفــی بــود. در دوره هایی حتی مســئول دفاتــر مدیران 
سرپرســت، جواب تلفن هیئت مدیره را نمی دادنــد. ما تلاش 
کردیم که با دولت مستقر و وزارت ICT تعامل مستمر داشته 
باشــیم. مــا بــا وزارت ICT در دوره ای که بــا نصر همــراه نبوده، 

تعامل کرده ایم؛ اما به وزارت ICT محدود نماندیم.
 

 به نظر شما در حال حاضر وزارت ICT تمایل 
دارد این دوره نصر ادامه پیدا کند؟

خیر اصلاً تمایل ندارد. گاهی جلســاتی که با آنها داشتیم به 
قهر می انجامید. از ما ناراضی بودند؛ چون مطالبه می کردیم. 
مــا بارها در مــورد قطــع اینترنــت و حتــی اختــلال اینترنت در 
جلسات خصوصی صحبت کردیم. می گفتند چیزی که شما 
از آن صحبت می کنید اختلال اینترنت نیست و شما در حال 
صحبت درباره فیلترینگ واتسپ، تلگرام و توییتر هستید و از 
پلتفرم های آمریکایی دفاع می کنید. ما می گفتیم وقتی شما 
این فضا را ایجاد می کنید و باعث عدم اعتماد می شــوید، اگر 

بهترین پلتفرم را هم بسازیم مردم به آن اعتماد نمی کنند.
بــرای مثــال بعــد از اینکــه پیامــی از الکامــپ مخابــره شــد، 
رئیس جمهور به وزیــر ارتبــاط در مورد رســیدگی به وضعیت 

اینترنــت تشــر زدنــد. در واقــع 
الکامــپ نشــان داد کــه فعــالان 
صنفی از وضع فعلی به طور خاص 
در حــوزه اینترنت و زیرســاخت ها 
راضــی نیســتند. البته باید اشــاره 
کنم کــه آقــای زارع پــور در برخی از 
مســائل بــه طــور خــاص در مــورد 
آزادی آقای اشکان آرمندهی کمک 
کردند. اتفاقاً فرد پذیرایی هستند 
ولی دیدگاه های خودشان را دارند.

 
 در دوره گذشته 
کــه تیــم هم آفرینــی وارد 
میدان شــد، بــازی را به هم 
زد. آیا این تــوان را در خورد 
می بینید که سه سال دیگر 

این مسیر را ادامه دهید؟
بســتگی بــه نظــر صنــف دارد. 

صنف باید تصمیــم بگیرد. بســیاری از افــراد در ابتــدای دوره 
می گفتنــد که بعــد از یک ســال از تک وتــا می افتیــد. در پایان 
سال ســوم هســتیم و از تک وتا نیفتاده ایم. قاطبه کسانی که 
در هیئت مدیره بودند هنوز پای کار هســتند. همین که تعداد 
بسیار زیادی از کسانی که در هیئت مدیره فعلی هستند، برای 
هیئت مدیره بعــدی کاندیدا شــده اند، یعنی شــجاعت این را 

داشته اند که دوباره خود را در معرض رأی قرار دهند.
دوره هــای قبلــی نظــام صنفــی را نــگاه کنیــم. چنــد درصــد 
هیئت مدیره وقــت برای هیئت مدیــره بعدی کاندیدا شــدند؟ 
صنــف بایــد انتخــاب کنــد. مــا تغییــر را بــه کمــک صنــف و 
کسب وکارها شروع کردیم. می توان برگشتن به عقب را انتخاب 
کرد. ولی از نظر من دیگر بازگشــت به عقب وجود ندارد. بازی 
عوض شد. سازمان نظام صنفی به یک محفل تبدیل شده بود 
و بعضی از افراد پشت درهای بسته تعیین تکلیف می کردند 
که چه کسانی رئیس یا نایب رئیس شــوند. اما در دوره ششم 
صنف تبدیل شد به جایی که جلسات هیئت مدیره ساعت ها 
زمان می برد. هنــوز هم افــرادی که در هیئت مدیره هســتند با 
شــور و حرارت با هم بحث می کنند. ما چنین هیئت مدیره ای 

را ساختیم. این هیئت مدیره و این تغییر باید ادامه پیدا کند.

  آیا موافق این هستید که در مورد سمت ها از قبل 
در نصر تعیین تکلیف شــود؟ این مســئله چقدر تغییر کرده 

است؟ 
ما به گذشته بر نمی گردیم. البته صنف می تواند انتخاب کند 
که کسانی که به هیئت مدیره می روند برای ریاست نصر تهران 
و کشور تعیین تکلیف کنند. ما از طرز فکری صحبت می کنیم 
که معتقد اســت افراد باید خودشــان تصمیــم بگیرند. برخی 
می گویند اگر با این مدل پیش روند، اختلاف و دشمنی پیش 
می آید. من می گویم چرا باید چنین اتفاقی بیفتد؟ چرا باید به 

همدیگر خط بیندازیم؟
انتخابات جایی است که صنف، چه حقیقی و چه حقوقی، 
پای صنــدوق می آینــد و تصمیــم می گیرند کدام طــرز فکر، 
کــدام مســیر و کــدام نــگاه را انتخــاب کننــد. الان دو نــگاه 
در مقابــل هــم قــرار دارنــد. یک نــگاه خــودش را در آســتانه 
انتخابات ترمیم کرده و حتی کسانی را که در انتخابات قبلی 
در تیم مقابل بودند، کنار خودش آورده است. اما تیم مقابل 
از همیــن الان تکلیف رئیس نصر کشــور را مشــخص کرده 
اســت. می توانیم انتخاب کنیم. ممکن اســت بعضی افراد 
به درستی به دنبال آرامش باشند و فکر کنند آرامش از این 
مسیر به دست می آید. من می گویم نه، اصلاً این مسیر ما 
را به آرامش نمی رساند. ما از اینکه خود را در معرض نقد و 
رأی قرار دهیم یک فضای ترســناک می ســازیم. درحالی که 
این طور نیســت. ایــن چه هیئت مدیره ای اســت کــه تعیین 
تکلیف کند چه کســی رئیس نصر کشــور یا تهران باشــد و 
همه با او بیعت کنیم؟ آیا ما به این شیوه تشکیلات صنفی 
اعتراضی نداریم؟ کسانی که ادعای فعالیت صنفی دارند، 

چگونه از این طرز فکر حمایت می کنند؟
مــا نــه در دوره پیــش و نــه در این 
دوره در هم آفرینــی، هیچ وقــت 
بــرای  مــا  نداشــتیم.  لیســت 
اولین بار بــازی را عوض کردیم. در 
دوره های قبلی رئیس بعدی نصر 
مشــخص می شــد و همه پشــت 
او جمــع می شــدند. آیــا اینکه ما 
از تیــم مقابــل افــرادی را جــذب 

کردیم، نشان تعامل نیست؟
 

نتیجــه  از  فــارغ   
انتخابــات، چــه پیروز شــوید چه 

بازنده، آیا نتیجه را می پذیرید؟
من نتیجه را می پذیرم. هیچ اما و 
اگری ندارم. صنف تصمیم گیرنده 
اتفاقی است که پای صندوق های 
رأی می افتــد. مــن تــا جایــی کــه 
می توانســتم مســائل را شــفاف 
و روشــن کردم. صنف تصمیم می گیــرد. رأی نیــاوردن ما به 
معنی قهر کردن مــا با صنف نیســت. ما بــه فعالیت عادی 
خود ادامــه می دهیم. مــا قبــل از اینکــه وارد هیئت مدیره و 
این ســازمان شــویم، فعال صنفی بودیم. ما در انجمن های 
کوچک تر و متعدد مطالبه گری داشتیم؛ اما انتخاب کردیم 
که در ســازمان نظام صنفی و از این طریق تأثیرگذار باشیم. 
اگر در این ســازمان نشد، این مســئله را از نهادهای صنفی 
دیگــر کمــاکان دنبــال می کنیــم. قبــول دارم ضعف هایــی 
داشــتیم و خیلــی جاهــا شکســت خوردیــم و نتوانســتیم 
کارهایــی کــه می خواســتیم را دنبــال کنیــم. بــه نظــر مــن 
بزرگ تریــن ضعــف مــا هم ایــن بود کــه نتوانســتیم بــه طور 

پیوسته با بدنه صنف گفت وگو کنیم.
ولی فــردای انتخابات نه آســمان به زمین می آیــد و نه زمین 
به آسمان. افرادی انتخاب و وارد هیئت مدیره می شوند. هر 
گروهی که می آید باید مراقبت کند که اعتماد را خدشه دار 
نکند. چون ممکن است برخی از افراد در آستانه انتخابات 
روی افــکار، عقایــد و دیدگاه شــان پــا بگذارند. حتــی ممکن 
اســت صنف تصمیم بگیرد که به عقب برگــردد؛ اما من به 

این تصمیم احترام می گذارم.

 وزیر ارتباطات ما 
را به دفاع از پلتفرم 

آمریکایی متهم کرد. 
ما تمام این مشکلات 
را به جان خریدیم و 
ایستادگی کردیم؛ 

در شرایطی که برخی 
از بزرگان صنفی به 
ما می گفتند از این 

محدودیت ها استفاده 
کنید و کسب وکار 

توسعه دهید
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گفت وگو با مظاهر مرجانی کاندیدای هفتمین دوره انتخابات نظام صنفی رایانه ای استان تهران

مظاهر مرجانی، بنیان گذار شرکت پارمیس و رئیس کمیسیون نرم افزارهای فروشگاهی، پخش و اصناف دوره ششم سازمان نصر استان تهران است 
و در حال حاضر نیز به عنوان عضوی از ائتلاف »سرآمد« برای شرکت در دوره هفتم انتخابات این نهاد صنفی کاندیدا شده است. او در گفت وگوی 

خود با میثم سلیمانی، سردبیر کارنگ و رسانه های دیجیتال کارخانه نوآوری راه کار، از علت حضور در تیم سرآمد می گوید. مرجانی، از برنامه ریزی 
و جوان گرایی به عنوان دو ویژگی تیم سرآمد یاد کرده و بر حضور پررنگ بدنه نرم افزاری صنف در این گروه تأکید می کند. او در این گفت وگو 

همچنین به چگونگی و دلیل اصلی ری برندینگ گروه نصر فراگیر به سرآمد پرداخته است.

انتخابــات  در   
پیــش روی ســازمان نصــر، دو 
طیــف متفــاوت شــکل گرفتــه، 
طیــف هم آفرینــی و طیف ســرآمد؛ 

چه شد که تصمیم گرفتید وارد طیف سرآمد 
شوید؟ آیا نقدی به دوره ششم دارید؟

در دوره قبلــی مــن همــراه گــروه »نصــر 
فراگیــر« بــودم کــه ایــن گــروه در ایــن 
دوره، بــه ســرآمد تغییــر نــام داده 
اســت. ســرآمد ویژگی هــای خــاص 
خــودش را دارد. اعضــای ســرآمد 
افرادی هســتند که در شش سال 
گذشته در کمسیون های مختلفی 
فعالیت کردنــد، بنابراین برای این 
افــراد بســیار اهمیــت داشــت که 
در تیمــی حضــور داشــته باشــند 
کــه از بدنــه صنــف باشــد. بحــث 

دیگــری که بــرای مــا بســیار اهمیت 
داشــت، حضــور پررنــگ نرم افزاری ها 
در تیم سرآمد بود. اکنون که صحبت 

می کنیــم، پنــج نفــر 

متخصص نرم افزار و سه فعال در این حوزه، در سرآمد 
حضور دارند. یکی از افتخارات گروه ســرآمد این است 
که بدنه نرم افزاری صنف را به خوبی پوشــش می دهد. 
همچنیــن ســرآمد دارای ترکیبــی از افــراد باتجربــه و 
افــراد جــوان اســت. البتــه کســانی هــم در 
تیــم هم آفرینــی حضــور دارند که 
از دوســتان ســابق ما هستند و 
درواقــع از نصــر فراگیــر وارد 

تیم هم آفرینی شدند.

 چرا نصر فراگیر 
ســرآمد  گــروه  بــه 

ری برندینگ کرده است؟
از زمانــی کــه مــن وارد تیــم 
نصــر فراگیــر شــدم، مــا بــه 
نگاه متفاوت از ســوی صنف 
قائــل بوده ایــم. بــه عبارتــی 
نــگاه  صنــف  می خواســتیم 
متفاوتــی داشــته باشــد. نگاهــی 
وجــود داشــت مبنــی بــر اینکــه در 
صنف یک اســمی شــکل بگیــرد و 

همچنان ادامه پیدا کند. اما در نهایت ما به این نتیجه 
رسیدیم که اسم را تغییر دهیم. بســیاری اکنون نیز ما 
را به نام نصر فراگیر می شناســند. اما در طی جلســات 
متعــددی کــه در گــروه داشــتیم در نهایت نام ســرآمد 

انتخاب شد.

 آیا نصر فراگیر در ســه ســال گذشــته 
جلسات منســجمی برای شــرکت در انتخابات 
داشــته یا اینکــه با نزدیک شــدن بــه انتخابات، 
گــروه ســرآمد تنها بــرای شــرکت در آن گــرد هم 
آمده اســت؟ به نظر می رســد برخــی از اعضای 
نصر فراگیــر وارد تیــم هم آفرینی شــدند و عملاً 
نصــر فراگیــر ماهیت گذشــته خــود را از دســت 

داده است. 
در شــش دوره گذشــته هیچ وقت فرایند به این صورت 
نبوده است که گروه پیشین همواره به فعالیت خودش 
ادامــه دهــد؛ حتــی رؤســای دوره هــای قبلــی اصــلاً در 
دوره هــای بعدی حضــور نداشــتند که بخواهنــد ادامه 

دهند.
روند همیشــه به ایــن صورت بوده اســت که یــک گروه 
با اهداف مشــترک در کنــار یکدیگر شــکل می گرفتند 
و عده ای از آن ها به هیئت مدیــره راه پیدا می کردند و یا 
نمی کردند. شاید این اولین دوره ای است که یک گروه، 
مسیر خود را از گذشته ادامه می دهد. این موضوع هم 
می تواند دلیل ری برندینگ گروه نصر فراگیر به سرآمد 
باشد که مســیر خود را ادامه دهد. هرچند که در گروه 
هنوز بــه این اتفــاق نظر نرســیدیم که یــک فرهنگ و یا 
یک روال ثابــت را رو بــه جلو ببریــم. باید ایــن امکان را 
هم در نظــر بگیریم که شــاید در مرحله بعــدی گروهی 
دیگر و بــا یک فرهنگ و شــکل دیگــر روی کار بیاید. به 
عبارتی دیگر، تیم، موافق آن نیست که یک روند ثابت 

را سالیان سال ادامه دهد.

 یعنی اگر برای مثــال آزاد معروفی در 
دوره پیشــین رئیــس بــود، در ایــن دوره شــرکت 

نمی کرد؟
فکر می کنم که نمی کردند.

 آیــا دوبــاره کاندیــدا شــدن بــرای یک 
پوزیشن اتفاق بدی است؟

مــا نمی توانیم بگوییم کــه این موضوع درســت یا غلط 
اســت. این موضوع بیشــتر به طرز تفکرهــای مختلف 
افراد بازمی گردد. به هر حال با شکل گیری سرآمد این 

جنگیمیاننرمافزاریها
وسختافزاریهانیست مظاهر مرجانی مطرح کرد 

وجه تمایز نمی تواند 
حتماً در یک نکته 

خاص باشد
در آســتانه انتخابــات ســازمان نظــام 
صنفی رایانــه ای اســتان تهــران، هر دو 
گروه هم آفرینی و سرآمد با بیان نکاتی 
بــه تمییــز دادن خــود از گــروه مقابــل 
می پردازنــد. امــا نکتــه تشــابه وجــه 
تمایزهایی است که دو این گروه مطرح 
می کنند؛ بــرای مثــال هر دو گــروه بیان 
می کنند که برنامه دارنــد و جوان گرایی 

کرده اند. 
مظاهــر مرجانــی کاندیــدای هفتمیــن 
دوره انتخابــات نظــام صنفــی رایانه ای 
اســتان تهــران در پاســخ بــه این ســؤال 
که »ســرآمد چــه وجــه تمایــزی واقعی 
دارد که در طرف مقابــل وجود ندارد؟« 
توضیح می دهد: »وجه تمایز نمی تواند 
حتماً در یک نکته خاص باشــد. قطعاً 
وقتی دو تیم وارد یک برنامه انتخاباتی 
می شــوند، ادعــا می کننــد کــه وجــه 
تمایزاتــی بــا طــرف مقابــل خــود دارند. 
کســانی کــه در ســرآمد حضــور دارنــد، 
هرکدام فعال صنفی اند و کار تیمی بلد 

هستند.«
او ادامــه می دهــد: »در دوره ای کــه در 
ســرآمد حضــور دارم، شــاهد کار تیمی 
افراد بــوده ام. تک تک اعضــا در هنگام 
تدویــن برنامــه نظــرات خــود را بیــان 
می کردنــد و از منظرهــای مختلــف این 
برنامــه مــورد بررســی قــرار می گرفــت. 
اینکــه برنامــه قابل اجرا هســت یــا نه؟ 
دغدغه ها چه هستند؟ و سؤالاتی دیگر 
که در طی تدویــن برنامه به آنها پاســخ 
داده می شــد. هنگامــی که یــک برنامه 
درســت و افــراد پــای کار وجــود داشــته 
باشند، اتفاق خوبی رقم خواهد خورد و 
این اتفاق خوب همان تمایزی است که 

از آن صحبت می کنیم.« 
مرجانی عنوان می کند: »مهم نیســت 
کــه اکنــون چنــد نفــر در هیئت مدیــره 
هســتند، مهم این اســت که اعضا چه 
مســئولیت هایی را می تواننــد برعهــده 
بگیرنــد. می خواهــم یــک مثــال بزنــم؛ 
هنگامــی کــه مــا داشــتیم یــک گــروه 
نرم افــزاری را شــکل می دادیــم، ویژگــی 
تک تک افراد درباره روحیه کار گروهی، 
حضورشــان در صنــف و کارهایــی کــه 
بــرای صنــف کردنــد، مــورد توجــه قــرار 
می گرفت. چــون ما می دانیــم که وقتی 
هیئت مدیره ای شــکل می گیــرد، وقت 
گذاشــتن و دغدغه منــد بــودن اعضای 

آن بسیار اهمیت دارد.« 

DISCUSSبحث
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بســتر به وجود آمده کــه اگر صــلاح بــود، در دوره های بعد 
هم حضور داشــته باشــد، اما همچنان به ایــن نظر قطعی 
نرســیدیم که ســرآمد قــرار اســت ادامــه بدهــد یا نــه؛ این 

موضوع به رویکرد افراد در ادامه بستگی دارد.

 پس فکــر می کنید که ســرآمد فعــلاً برای 
انتخابات تشکیل شده است؟

بلــه؛ گــروه ســرآمد فعــلاً بــرای انتخابات تشــکیل شــده تا 
بتوانیم یک انتخابات خوب را داشته باشیم.

 شما گفتید ما می خواستیم تا تیم از دل 
صنف تشکیل شود، آیا این موضوع در مقابل تیم 
هم آفرینی است؟ به عبارتی مگر تیم مقابل از بدنه 

صنف نیستند که شما این انتخاب را کردید؟
قطعاً وقتی قــرار بر حضور در یک گروه باشــد، بســیاری از 
منش ها و روش های افراد دیگر گروه اهمیت پیدا می کنند. 
گروه هم آفرینی، گروهی اســت که هیئت مدیره را داشته و 
روندی را پیش برده اســت؛ رویکرد و روال گــروه جدید هم 
به این صورت بوده اســت که بتواند از هم گروهی های خود 
که در هیئت مدیــره حضور دارند، اســتفاده کند تــا توفیق 
بیشــتری را نیــز بــه دســت آورد. امــا رویکــرد مــن رویکــرد 

متفاوتی است. 
نظام صنفــی رایانه ای نیــاز به خــون جدیــد دارد و نیازمند 
افرادی اســت که واقعاً بتوانند برای صنــف وقت بگذارند. 
به خصــوص در حــوزه نرم افزار کــه چالش هــای فراوانی نیز 
دارد، نیازمند افرادی هســتیم که بتواننــد در هیئت مدیره 

تلاش کنند، وقت بگذارند و انرژی صرف کنند.

 اما گروه سرآمد 
تشــکیل شــده از افــرادی 
اســت کــه مدت هــا در 
صنــف بوده انــد و بــه نظر 
نوینــی  نــگاه  نمی رســد 
داشته باشند؛ اتفاقاً گروه 
افــرادی  از  هم آفرینــی 
تشــکیل شــده که شــاید 
رویکــرد تازه تــری ارائــه 
دهند. به نظر می رسد که 
ســرآمد قصــد دارد نظــام 
صنفــی رایانــه ای را بــه 
دوره  از  قبــل  روزهــای 
ششــم ببــرد؛ آیــا چنیــن 
خواســته ای در رویکــرد 

شما وجود دارد؟
برای پاسخ به این سؤال باید این 
موضــوع را بررســی کنیــم کــه آیا 
دوره قبــل از دوره ششــم، دوره 

بهتری بوده اســت یا نه؟ من قطعــاً نقدهایی را نســبت به 
دوره فعلی دارم و اگر چنین نبود اصلاً در انتخابات شرکت 
نمی کردم. اتفاقی که در این میان مطرح اســت این اســت 
که ســرآمد تلاش کرده تا از طیفی متشکل از افراد جوان و 
باتجربه استفاده کند. یکی از ویژگی های بارز گروه سرآمد 

همین موضوع است.

 این ویژگی در گره مقابل وجود ندارد؟
اکثر کســانی که در گــروه هم آفرینــی هســتند از دوره قبل 

حضور دارند و می خواهند روند قبلی را ادامه دهند.

 می خواهیــد بگوییــد گــروه ســرآمد هیچ 
فردی از افراد قدیمی صنف ندارد؟ به عبارتی دیگر 

ترکیبی که شما دارید را گروه مقابل ندارد؟
گروه مقابل هم می تواند ترکیبی شبیه به ما داشته باشد.

 می گویید وجه تمایز شما، طیف گروه تان 

اســت؛ یعنــی ایــن وجــه تمایــز نمی توانــد بــرای 
هم آفرینی هم وجود داشته باشد؟

اگــر بخواهیــم دربــاره وجــه تمایــز صحبــت کنیــم بایــد 
بــه بســیاری از مــوارد دیگــر هــم بپردازیــم؛ بایــد درمــورد 
برنامه محوری، اتفاقاتی که در دوره فعلی شاهد بودیم و یا 
اتفاقاتی که می توانست در دوره فعلی بیفتد هم صحبت 
کنیم. قطعاً یکی از ویژگی های ســرآمد، برنامه محور بودن 

این تیم است.
سرآمد در این سه ماه گذشته، ساعت های بسیاری را روی 
طراحــی و ایجــاد ســاختار و اســتراتژی هایی کــه بایــد برای 
هیئت مدیره جدید اتفاق بیفتد، وقت صرف کرده اســت. 
با صرف وقت زیاد برنامه ای مدون نیز نوشــته شــده که در 
ســایت ســرآمد در اختیار افراد قرار خواهــد گرفت. تلاش 
کرده ایــم تــا دغدغه هایــی را کــه در صنــف و کمیســیون ها 
وجود دارد شناســایی و از دوســتانی که دارای تجربیاتی از 

گذشته هستند، نیز استفاده کنیم.

 عمده ترین نقد شــما به دوره ششــم چه 
بوده است؟

در دوره ششــم بســیاری از فرصت هــا از دســت رفــت. بــرای 
مثال، امروزه ما به عنوان سازمان نظام صنفی رایانه ای کشور 
و با داشتن چند هزار عضو، هنوز نتوانستیم یک دایرکتوری 
تجاری داشته باشیم. من از رئیس هیئت مدیره پرسیدم که 
اکنون چند شــرکت نرم افزاری داریــم؟ اما او هنــوز نمی تواند 

به صورت دقیق بگوید که ما چند شرکت نرم افزاری داریم.

 اما بحث دایرکتوری تجاری، تنها مربوط به 
دوره ششم نیست و در دوره های 
پیشــین هم محــل بحث بــوده و 
اتفاقــی در خصــوص آن صــورت 
نگرفته است. یعنی می توان این 
نقــد را بــه ادوار مختلــف نصــر 

داشت.
اکنــون شــما دربــاره دوره ششــم 
صحبــت می کنیــد. قطعــاً دوره 
ششــم هم برای رفع مشــکلاتی 
کــه از گذشــته وجــود داشــته 
اســت روی کار آمــده و نقــد مــن 
در خصوص دوره ششــم است. 
تجــاری  دایرکتــوری  راجع بــه 
ســاعت ها جلســه گذاشــته و 
صحبت شد اما اتفاق خاصی در 
این باره نیفتاد. مشکلی که ما در 
گروه سرآمد و در سه ماه گذشته 
توانســتیم برای حل آن، حداقل 
یــک ســاختار را طراحــی کنیــم. 
ای موضــوع مشــکل عدیــده ای 
است که به خاطر عدم ارتباط دوسویه بین اعضای صنف 
و ســازمان نظام صنفی رایانه ای وجود دارد و به نظر چنین 

ارتباطی در شأن دوستان فناوری اطلاعات نیست.

 مشکل دقیقاً کجاست؟
ارتباط دوســویه وجود ندارد و دغدغه ها به درستی منتقل 
نمی شــوند. مــا امــروز نیازمنــد یــک دبیرخانــه هوشــمند 
هســتیم. نیازمند آن هســتیم که بدون انجــام عمل تلفن 

زدن، نیازهای خود را مرتفع کنیم.
نیازمنــد بســتری هســتیم کــه انتقــالات خــود را انجــام 
دهیــم. نیازمنــد یک ارتبــاط دوســویه بین کمیســیون ها و 
هیئت مدیره هســتیم. در برنامه جدیدی که ما در ســرآمد 
آن را تنظیــم کردیــم، به خوبــی بــه ایــن نیازمندی هــا توجه 
کردیــم و راه کاری را ارائــه دادیــم تــا اعضای صنــف بتوانند 
بــا بدنــه صنــف و در گام اول بــا کمیســیون ها یــک ارتباط 
دوسویه داشته باشند. از ســویی کمیسیون ها نیز بتوانند 
با هیئت مدیره یک ارتباط خوب و دوطرفه داشته باشند و 

اهداف صنف را جلو ببرند.

 اما دبیر کنونی نصر تهران، عضو لیست 
ســرآمد اســت. قــرار بــوده بخشــی از مســائلی کــه 
می گویید توســط ایشــان انجام شــود. به نظر شــما 
توانسته است موفق باشد؟ اگر می توانسته و انجام 
نداده دلیل چــه بــوده؟ آیا با دوبــاره کاندیدا شــدن 
ایشــان بــا گــروه ســرآمد، قــرار اســت کاری صــورت 

بگیرد؟
هیئت مدیــره باید این موضــوع را پاســخ دهد. اگر ایشــان 
به عنــوان دبیــر انتخــاب شــدند، انتخــاب هیئت مدیــره 
بــوده اســت. اینکــه اکنون ایشــان عضــو گــروه ما باشــد یا 
نباشــد، نمی تواند از آن ســو چیــزی را مبرا کنــد. یعنی کل 
هیئت مدیــره و کل دبیرخانه زیــر نظر هیئت مدیره اســت 
و دســتورات هیئت مدیــره را پیش می برد و اگــر نقصی هم 

وجود دارد باید هیئت مدیره پاسخگوی آن باشد.
امــا این فــرد اکنــون در لیســت ســرآمد قــرار گرفته اســت. 
ســرآمد اکنون ادعــا دارد که می خواهــد تغییر ایجــاد کند 
اما ایشان بخشــی از دوره گذشته هســتند که سه سال با 

هیئت مدیره همکاری داشتند. 

 بــه نظــر شــما بــا وجــود ایشــان در ایــن 
لیســت، تغییــری کــه مدنظــر شماســت اتفــاق 

می افتد؟
اگــر مــا در دبیرخانــه نتوانســتیم کاری از پیــش ببریــم، از 
کــم کاری هیئت مدیــره بــوده اســت. اگــر در تیــم ســرآمد 
هم ایشــان حضــور دارنــد، دلیل بــر آن نیســت کــه دوباره 

همــان اتفــاق بیفتــد، زیــرا هنوز 
هیئت مدیــره ای شــکل نگرفتــه 
اســت. هیئت مدیره باید شــکل 
بگیرد و در نهایت تصمیم بگیرد 

که دبیرخانه شکل بگیرد یا نه.

کنیــد  فــرض   
شــما اکنــون بــه عنــوان 
هیئت مدیــره  عضــو 
انتخــاب شــدید؛ در ایــن 
میــان آقــای کشــاورز رأی 
نمی آورنــد ولی بــه عنوان 
انتخــاب  نصــر  دبیــر 
می شــوند. آیــا شــما بــه 

ایشان رأی می دهید؟
بایــد تیمــی به این ســؤال پاســخ 

داد.

 اما نظر شخصی شما چیست؟
اجازه بدهید پاسخ ندهم.

 شــما بــر حضــور نرم افزاری هــا در گــروه 
ســرآمد بســیار تأکید داشــتید؛ اگــر شــما انتخاب 
شوید، نماینده نرم افزاری ها خواهید بود یا نماینده 

کل صنف؟
هنگامــی کــه هیئت مدیره ای شــکل می گیــرد، متشــکل از 
نماینــدگان اعضای همه صنــف در کنار یکدیگر اســت. در 
نهایــت قــرار بر این اســت کــه یــک صــدا از هیئت مدیــره را 
بشــنویم. اما واقعیت این اســت که برای مثال اگر کســی از 
حوزه تأمین وارد هیئت مدیره شود باید به دلیل تخصصی 
کــه در این حــوزه دارد، تمــام تلاش خــود را بکند تــا نماینده 
اعضای تأمین باشد. اگر کسی به عنوان نماینده شرکت های 
نرم افزاری ورود پیدا می کند، باید نماینده این حوزه باشد، زیرا 

قطعاً این رفتار از آن نماینده انتظار می رود.

 اما برای چنین هدفی کمسیون ها در نصر 
شکل گرفته اند.

کمســیون ها شــکل گرفته انــد امــا در برخــی مــوارد دیــده 
نمی شوند.

 واقعیت این است که نصر سال ها است 
در ماجرای ســخت افزاری بــودن و نرم افــزاری بودن 
مانده اســت؛ در حالی که به نظر می رســد صنف از 

این موضوعات بسیار بزرگ تر شده باشد.
به نظر من صنف در این موضوع نمانده.

 امــا وقتــی تأکیــد بــر نرم افــزاری بــودن و 
نرم افــزاری بــودن می کنیــد، ایــن موضــوع پررنــگ 

می شود.
خیر اصراری بر این موضوع نداریم. برای مثال ممکن است 
انجمنی وجود داشــته باشــد برای وارد کردن سخت افزار، 
مشخص اســت که تمام اعضای هیئت مدیره این انجمن 
ســخت افزاری خواهند بود. اما هنگامی که درباره سازمان 
نظام  صنفی رایانه ای صحبت می کنیم، این نظام متشکل 
از حوزه های مختلف ســخت افزاری و نرم افزاری اســت، در 
این مورد انتظار این است که ترکیب اعضای هیئت مدیره 
متناسب با تعداد اعضای خود باشد. به نظر من اصلاً هیچ 
جنگی بین نرم افزاری ها و سخت افزاری ها وجود ندارد. ما 
می گوییم کــه باید ترکیــب اعضــای هیئت مدیــره، ترکیبی 
از تمــام اعضــای صنف باشــد. امــا قطعــاً اگر شــرکت های 
نرم افزاری یا ســخت افزاری یا تجــارت الکترونیکی حضور 
دارنــد بایــد نماینــدگان آن هــا متناســب بــا تعدادشــان 
باشــد. وقتی کــه اکنــون ۴5 تــا 5۰ درصــد از اعضــای نظام 
صنفی، نرم افزاری هســتند، انتظار این اســت که تعدادی 
نرم افــزاری هــم در هیئت مدیــره 
حضور داشته باشــند تا بتوانند 
دغدغه هــای ایــن گــروه را دنبــال 
کننــد. موضوعــی که در ســرآمد 
هم واقعاً اتفاق افتاد. با توجه به 
تعــداد افــراد، در ســرآمد حضور 
پنج یا شــش نفــر از نرم افزاری ها 
الزامــی شــده بــود. قطعــاً بحــث 
نرم افزاری بودن و ســخت افزاری 
بودن وجود ندارد اما هر بخشــی 
بایــد به انــدازه میزانی کــه تعداد 
دارد و حــق عضویــت پرداخــت 
می کند، به همــان اندازه هم باید 
در هیئت مدیــره حضــور داشــته 

باشد.

 نتیجه انتخابات به هر 
نحوی باشد، می پذیرید؟

انتخابات نظــام صنفــی رایانــه ای متفاوت اســت بــا دیگر 
انتخابــات. افــراد بــرای ایــن وارد انتخابات نصر می شــوند 
که برای خــود و هم صنفی های خود تــلاش کنند. اگر روزی 
کســی انتخاب شــود و صنف به او بیشــتر اعتماد داشــته 
باشــد، قطعاً باعث افتخــار همه خواهد بــود. چقدر خوب 
اســت که این گروه ها شــکل گرفته اند و مجبور هستند که 

بیشتر تلاش کنند.

 پــس تمایلــی نداشــتید کــه یک لیســت 
منتشر شود و همه به این لیست رأی دهند؟

من شــخصاً اعتقــادی به یک لیســت نــدارم. زیــرا باید به 
صنــف حــق انتخــاب داد. هــر چه قــدر تعــداد لیســت ها 
بیشــتر باشــد، به تلاش و ایجاد نقطه تمایز بیشتر کمک 
می کنند. هر چه قدر این رقابت ها بیشــتر باشد به صنف 
کمــک بیشــتری خواهــد شــد. اعتقــاد مــن این اســت که 
صنــف فنــاوری اطلاعــات اکنــون خــوب می توانــد همــه 
جوانب را بســنجد تــا انتخابی آگاهانه داشــته باشــد. اگر 
انتخــاب آگاهانه باشــد همه خوشــحال خواهند بــود و آن 

را می پذیرند.

 نظام صنفی رایانه ای 
نیاز به خون جدید 

دارد و نیازمند افرادی 
است که واقعاً بتوانند 

برای صنف وقت 
بگذارند. به خصوص 
در حوزه نرم افزار که 

چالش های فراوانی نیز 
دارد، نیازمند افرادی 
هستیم که بتوانند در 
هیئت مدیره تلاش 

کنند، وقت بگذارند و 
انرژی صرف کنند

 باید ترکیب اعضای 
هیئت مدیره، ترکیبی 
از تمام اعضای صنف 

باشد. اما قطعاً اگر 
شرکت های نرم افزاری 

یا سخت افزاری یا 
تجارت الکترونیکی 

حضور دارند باید 
نمایندگان آن ها 

متناسب با تعدادشان 
باشد
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اکوسيستم
E C O S Y S T E M

مسعود شکرانی مطرح کرد

نمی توانیم یک گروه 
در گروهی دیگر داشته 

باشیم
مســعود شــکرانی، کاندیــدای هفتمین 
دوره انتخابــات نصــر تهــران در نقــد 
عملکــرد دوره ششــم توضیــح می دهد: 
»یــک نصــر فراگیــر وجــود داشــت کــه 
اعضــای آن 9 نفــر بودنــد و اعضــای 
هم آفرینــی نیــز یــازده نفــر بودنــد. در 
شــرکت های ســهامی خــاص، شــما 3۰ 
درصــد ســهام را دارید و فــرد دیگری ۷۰ 
درصــد، امــا نباید بــه این صورت باشــد 
که چــون طــرف مقابــل دارای ۷۰ درصد 
سهام اســت، هرچه بگوید باید دیگران 
انجــام دهنــد. اتفاقــی کــه افتاد بعــد از 
شــکل گیری هیئت مدیــره بــود. البتــه 
تغییراتی در ســاختار آن بــه وجود آمد. 
در واقع ۴5 درصد طــرز فکر نصر فراگیر 
را ترجیح و بــه آن رأی دادند و 55 درصد 
نیز بــه طــرز فکــر هم آفرینــی. در نتیجه 
بایــد ترکیــب اعضــای هیئت مدیــره بــه 
صورتــی شــکل می گرفت کــه بــه آن ۴5 
درصد رأی دهنده احترام گذاشــته شود 

که نشد.«
او همچنیــن در مــورد تغییــر ســاختار 
هیئت مدیــره دوره ششــم در راســتای 
ایجــاد تعــادل، عنــوان می کند: »شــاید 
به خاطــر تعقــل آقــای یوســفی زاده بود 
که جای خود را به یکــی دیگر از اعضای 
نصــر فراگیــر دادنــد. بــرای مثــال، وقتی 
کــه در ســال ۱۴۰۰ رســته به وجــود آمد، 
آقای عدالــت، رئیس گروه ســخت افزار 
شــد. ایــن رســته هفــت نفــر عضــو 
داشــت، متشــکل از خــود مــن، آقــای 
یوسفی زاده، مازیار نوربخش و دیگران. 
همه ما معتقــد بودیم که آقای احســان 
زرین بخش دبیر باشند. در همین راستا 
به پیشــنهاد یکــی از دوســتانم بــا آقای 
عدالت در این باره صحبــت کردم. آقای 
عدالت گفتند دبیــری آقای زرین بخش 
صورت می گیرد که البته در آینده صورت 
نگرفت. من حتــی با آقــای نوربخش در 
این باره گفت وگو کــردم. آقای نوربخش 
به آقای اسلامی گفتند که »ما که همه از 
یک گروهیم«؛ وقتــی این حرف را به من 
گفتنــد، بســیار جاخــوردم، بــرای اینکه 

خودم هم در هیچ گروهی نبودم.« 
شــکرانی تأکید می کند: »ما نمی توانیم 
یــک گــروه در گروهــی دیگــر داشــته 
باشــیم؛ ما نمی توانیــم یک ســازمان در 
یــک ســازمان دیگــر داشــته باشــیم؛ ما 
نمی توانیــم یــک نصر داشــته باشــیم و 

یک نصرتر.«

DISCUSSبحث

مسعود شکرانی، کاندیدای هفتمین دوره انتخابات نصر تهران در گفت وگو با کارنگ از 
مواضع انتخاباتی خود می گوید 

مسعود شکرانی، عضو کمیسیون تأمین سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران و مدیرعامل شرکت داده ورز جویا است. او به عنوان کاندیدا در انتخابات دوره 
هفتم سازمان نصر استان تهران حضور یافته و یکی از اعضای طیف سرآمد به شمار می رود. شکرانی در این گفت وگو، درباره مواضع و اهدافش در انتخابات 

پیش رو صحبت کرده است. او همچنین انتقادهای خود را به هیئت مدیره دوره ششم بیان کرده که بارزترین آن در خصوص مطلابه گری صنف و همچنین 
صدور بیانیه مرتبط با قطعی اینترنت در سال گذشته است. 

تعاملبادولترابیشتر
ازمطالبهگریمیپسندم

 در انتخابــات 
پیــش رو، گروهــی بــه نــام 
هم آفرینــی وجــود دارد کــه 
بیشــتر آنهــا نماینــدگان وضــع 
موجود هستند و طیف دیگر نیز سرآمد نام دارد 
که شــما عضــو آن هســتید. ارزیابی شــما از دوره 
ششــم هیئت مدیــره نظــام صنفــی رایانــه ای 

چیست؟ 
نگاه من بــه دوره ششــم یک نگاه تــوأم با احترام اســت. 
افرادی که در هیئت مدیره دوره ششــم بودند بسیار کار 
کردند، البته منهای پاره ای از مسائل که به آن ها خواهم 
پرداخــت. رفتــار هیئت مدیــره دوره ششــم مناســب بــا 
فضای بــازار هــم بــود. درواقــع دوره ششــم و دوره پنجم 
زمان هایــی بودنــد کــه در خصــوص منابــع ارزی دچــار 
مشکل شــدیم. این مشــکلات ناشــی از فشــاری بودند 
که ترامــپ به کشــور وارد کــرد. در آن زمان دولــت روزانه 
با مشــکلات زیادی دســت وپنجه نرم می کرد و نصر هم 
مجبور بود، خود را با شــرایط وفق دهد. ســال های ۱399 
تا ۱۴۰۱، ســال های پر افت وخیزی بودند؛ دولت در سال 
۱۴۰۰ عوض شد، در ســال 99 و ۱۴۰۰ مســائل مربوط به 
کرونــا پیــش آمــد و در ســال ۱۴۰۱ چالش هــای سیاســی 
در کشــور اوج گرفــت؛ تبعــات مختلفــی کــه هر کــدام از 
این موضوعــات داشــتند، شــرکت ها را با مشــکل روبرو 
کرد. در ایــن برهه نیــاز به کار زیاد احســاس می شــد که 
هیئت مدیره از پــس آن برآمد و همچنین کمیســیون ها 
کار خــود را به خوبی انجــام دادند که ما بتوانیــم تا امروز 

پیش بیاییم.

 فکر می کنید هیئت مدیره دوره ششم، 
هیئت مدیره همه صنف نبود؟

نظر کاملاً شــخصی من و نه نظر گروه ســرآمد این است 
کــه هیئت مدیره دوره ششــم، هیئت مدیــره همه صنف 
نیســت. در جاهایــی مشــاهده کــردم کــه گرایش هــای 
هم آفرینی غلبه دارد و حقیقتاً همین موضوع هم باعث 
شــد تا تیمی دیگــر را بــرای حضــور در عرصــه انتخابات 

انتخاب کنم.

 فکر می کنید اگر گروه ســرآمد »نصف 
به علاوه یک« کرســی های هیئت مدیره را داشته 

باشد، چنین کاری نمی کند؟
صد در صد

 چه تاکتیکی را پیاده خواهید کرد؟

قطعاً احترام خواهیم گذاشت.

اســت  ممکــن  مثــال  بــرای  آیــا   
هیئت رئیسه را تقسیم  کنید؟

من دربــاره خــود نفــس هیئت رئیســه مشــکل دارم. در 
کتاب آبی چیزی به اسم هیئت رئیسه ذکر نشده است. 
هیئت مدیره نیز چنین وکالتی را به سه نفر نداده است 
که به جــای آنهــا تصمیــم بگیرنــد. در کتاب آبی بســیار 
واضح مشخص شده اســت که یک هیئت مدیره وجود 
دارد و ایــن هیئت مدیره، یــک رئیــس دارد و این رئیس، 
یک دبیر را پیشــنهاد می کنــد. مفهوم هیئت رئیســه از 
نظر من جایــگاه قانونی نــدارد و بهتر اســت که بــرای آن 

فکری دیگر شود.

 امــا بــه هــر صــورت در هــر 
هیئت مدیــره ای، ســه نفــر بــه عنــوان 
رئیــس و خزانــه دار و نایب رئیــس 
انتخــاب می شــوند که اســماً ایــن گروه 

هیئت رئیسه نام دارد.

نه این طور نیست. برای مثال در قانون تجارت، تنها یک 
مسئول به نام مدیرعامل وجود دارد که در صورت افتادن 
هر اتفاقــی، قانــون، اول رئیــس هیئت مدیره را مســئول 
می داند. حال اگر بگوییم که قائم مقام هیئت مدیره وجود 
دارد، قانون پذیرا نخواهد بود. به هر صورت، جایگاه افراد 
مشخص اســت. شــما فکر می کنید برای هیئت رئیسه 
باید یک مدیرعامل تعیین شــود؟ خیر بر اســاس کتاب 
آبــی اصــلاً هیــچ هیئت رئیســه ای وجــود نــدارد و من به 

شخصه با هیئت رئیسه مشکل دارم.

I N T E R V I E W



 رئیس چه می شود؟
رئیــس جــزو ارکان اســت. هنگامــی کــه از قانــون صحبــت 
می کنیم، ترتیب کتاب آبی، هیئت وزیران و مجلس شورای 
اســلامی اســت. بنابراین هرچند که درجایی مشــکلی هم 
وجــود داشــته باشــد و نیــاز بــه اصــلاح دیــده شــود، بازهم 
نمی توان مفاهیم من درآوردی درســت کرد. هیئت رئیســه 
اگرچه در دوره هایی مرسوم بوده اســت اما بر اساس کتاب 

آبی، اساساً چنین مفهومی وجود ندارد.

کــه  راه کاری   
مســیر  ایــن  در  شــما 
چــه  می کنیــد  انتخــاب 

خواهد بود؟
پیشنهاد من به اعضای تیم این 
اســت که یــک برنامه مشــخص 
سه ســاله بــا وقفه های یک ســاله 
باید وجود داشــته باشــد که این 
برنامه در هیئت مدیــره نیز طرح 
می شــود و به تصویب می رســد. 
رئیــس هیئت مدیــره بــه همــراه 
دبیرخانه که بســیار هــم روی آن 
یــم و مشــخصاتش  تأکیــد دار
جــدی بــودن و اساســی بــودن 
مــا  پیش بینــی  اســت؛  آن 
بــرای دبیرخانــه، ســه معاونــت 

اســت کــه هــر کــدام از معاونت هــا به انــدازه دبیــر فعلــی 
هســتند. معاونت اقتصادی، معاونت اجرایــی و معاونت 
آموزش وپژوهــش، ســه معاونتــی هســتند کــه مــا در نظــر 
گرفتیم. اگر فضای مالی نصر اجازه دهد این معاونت ها به 

پنج عدد ارتقا پیدا می کنند.
وظیفــه معاونت هــای مذکــور اجــرای برنامه هــا اســت در 
راستای افزونگی سرویس و ایجاد تسهیل در کسب وکار.

یــان   فکــر نمی کنیــد ایــن فراینــد جر
بروکراسی را در نصر بیشتر می کند؟

نــه ایــن طــور نیســت؛ ایــن فراینــد در اتــاق بازرگانــی، نظام 
 مهندسی و موارد مشــابه دیگر انجام می شود که روی آنها 

مطالعــه و برخی از قســمت های 
آن کــه عملــی نیســتند را حــذف 
کردیم و در نهایت از قسمت های 

منطبق استفاده کردیم.

 آیا شما اعتقاد 
داریــد کــه نصــر در دوره 
شــده  سیاســی  ششــم 

است یا نه؟
نصر در برخی موارد نباید ورود می کرد.

 مثل چه مواردی؟
بگذارید مصداقی مطــرح نکنم اما می توان ایــن گونه بیان 
کرد که برخی از مســائل را نبایــد توییتری کرد. ســازمان ما 
نباید یــک ســازمان بیانیه محور باشــد. مــا باید بــه صورت 

عملیاتی و در عمل خود را نشان دهیم.

 برای مثال در خصوص طرح صیانت نصر 
باید دخالت می کرد؟

شکل اظهار نظر کردن در این باره اشتباه بود.

 موضع نصــر در مقابــل اینترنت طبقاتی 
باید چه باشد؟

من می توانم در این باره نظر شخصی خودم را بگویم

 به هرحــال شــما می خواهید عضــو نصر 
باشید.

نمی توان در هر مسئله ای موضع گیری کرد.

 اما این مسائل مربوط به نصر است.
اگر بنا بر صحبت کردن درباره اینترنت طبقاتی است باید 
به گونه ای پیش رفت که ماجرای قهر وزیر با رؤسای کشور 
و تهــران پیش نیایــد. در این شــرایط من طــور دیگری عمل 
می کنم؛ کمااینکه این گونه هم پیش رفتم. برای مثال طرح 
مناطق ویژه اقتصادی فناوری را بــه وزارت ارتباطات واگذار 
کردیم و خواســتیم که برای مثال فــرودگاه پیام و یا ســایت 
نجف آباد را به عنوان منطقه ویژه 
در نظــر بگیــرد تــا در ایــن مناطق 

اینترنت کلاً آزاد باشد.

موضــوع  ایــن  امــا   
اینترنــت  از  دیگــری  تعریــف 
طبقاتی اســت. زیرا شــما در این 
اقدام قصد داریــد به یک بخش 
خاصی اینترنت بدهید. پس اگر 
بگویند بــرای برخی از شــرکت ها 
اینترنت آزاد در نظر گرفته شده 
درخواســت  آن  بــرای  اســت 

می دهید؟
محوریــت همــه چیــز بیزینــس 
است. این موضوع شاید با افکار 
کلی دولت هم یک راستا نباشد 
اما همــه چیز بیزینــس اســت. از نظر من ترامــپ بیزینس 
استت و شیخ محمد دوبی هم بیزینس است. شیخ محمد 
در حال حاضــر دارد بــرای دوبــی برندینگ می کنــد. ما نیز 
باید همین کار را انجام دهیم. در کشــور ما به بهانه این که 
اگر اینترنت آزاد باشــد، ممکن اســت یک نفر برود و فیلم 
غیراخلاقی نگاه کند، میلیاردها تومان درآمدی که می توانیم 
از طریق گیمینگ، فروش خدمات و غیره کسب کنیم را در 
نظر نمی گیریم. اما من می گویم که این مســئله را باید کنار 
گذاشت و در آن دخالت نکرد، زیرا سازمان هایی هستند که 
در این مورد کار انجام دهند. واکنــش بیزینس ما می تواند 
این باشد که اقدامی انجام دهد تا در مناطق ویژه اقتصادی 

اینترنت آزاد در اختیار افراد متخصص قرار بگیرد.

از  شــما  تعریــف   
آیــا  آزاد چیســت؟  اینترنــت 
اینترنــت آزاد بــه معنــای ایــن 
نیســت کــه دسترســی افــراد بــه 
اینترنــت آزاد باشــد؟ می خواهم 
بگویم حتی برای این موضوع هم 
باید تعریف وجود داشته باشد؟ 
برای مثال اکنون اگر به مدت یک 
هفته اینترنت قطع باشد، باید واکنش نظام صنفی 

چه باشد؟
صددرصــد نصــر بایــد واکنــش داشــته باشــد؛ اما بایــد به 
اثرگذاری حرف هم دقت کرد. اما اگر توییتی بزنید که صرفاً 

افرادی را خوشحال کند فایده ای در آن نیست.

 واکنش نظام صنفی چه باید باشد؟
صددرصــد باید در واکنش خود، از کســانی کــه می توانند، 
درخواســت وقت فــوری داشــته باشــند. بــا کســانی مانند 
رئیس مرکز ملــی فضای مجازی، وزیــر ارتباطات و معاونان 
مرتبط به او جلسه بگذارند. آنها در هر صورت تحت  فشار 
هیئت  دولت هســتند اما بایــد از این ســو وضعیت مردم و 
کسب وکارها به آن ها منعکس شود. اما صادر کردن بیانیه 

می تواند شرایط را بدتر کند.

 در نتیجه فکر می کنید بیانیه نصر اوضاع 
را بدتر کرد؟

من فکــر می کنــم کــه حداقــل بــه بهتر شــدن شــرایط هیچ 

کمکی نکرد.

 آیا فکر نمی کنید که اعضای صنف شــما 
باید در جریان این اتفاقات قرار بگیرند؟ اکنون بالای 
۹  هزار نفر عضو نصر هستند. برای چنین موضوعی 

افراد نباید در جریان کار نصر باشند؟
بهتر بود که کار را انجام می دادیم سپس دیگران را در جریان 
می گذاشتیم. با بیانیه صادر کردن صرفاً افراد را در جریان 
قرار می دهید اما تعامل خود را با دولت از دست می دهید. 
اگر ما کارهــای خود را به درســتی انجام دهیــم، این اعتماد 
وجود دارد که که بدون اینکه افراد بدانند کارها به درســتی 
انجام می شود. به هر صورت، قطعی اینترنت، بخش بزرگی 
از درآمدهــای صنف را بــه خصوص در قســمت ســکوها و 
عرضه کننــدگان خدمــات بــه خطــر می انــدازد. مشــخص 
است که باید بلافاصله واکنش نشان دهیم اما این واکنش 
بازوی مشورتی بودن اســت. اما بیانیه ای که فلان کارمند را 
در شــرکت من خوشحال کند، کمکی به کســب وکارها و به 

دولت نمی کند.

 کســی کــه در 
حوزه تجــارت اجتماعی و 
یــا در دیگــر حوزه هــای 
الکترونیکــی  تجــارت 
فعالیــت می کنــد، چگونه 
بایــد از اقدامــات شــما 
مطلــع شــود؟ بــرای مثال 
کــه  می رســد  زمانــی 
مذاکرات شما به بن بست 
خواهــد خورد که بــا توجه 
بــه شــرایطی کــه در ایــن 
زمینــه وجــود دارد، بعیــد 

می دانــم مذاکــرات بــه نتیجــه مثبتــی برســند؛ 
می خواهم بدانم در این صورت شــما خروجی خود 

را چگونه اعلام می کنید؟
مــن کامــلاً برعکــس شــما فکــر می کنــم؛ شــما خودتــان را 
بگذارید جای دولت. در وضعیت همسان ســازی حقوق ها 
و قوانیــن اســتخدام کشــوری کــه ســقف حقوقــی وجــود 
دارد و بــرای یــک متخصــص، باید بیســت میلیــون هزینه 
کــرد، اتفاقی که بــرای دولــت می افتد این اســت کــه نیروی 
تخصصی دولــت یا به بخش خصوصــی مهاجرت می کند 
و یــا کارفرمــای خود می شــود. در چنیــن شــرایطی دولت از 
خــدا می خواهد که افرادی مثل شــما و یا آقای اســلامی که 
صاحب تجربه هســتند به شــما بگوید که اکنون وضعیت 
به چه شکل است و بازخوردها چیست. باید آمار درستی 

در دست داشت.
اینکــه می گویم باید یک معــاون آموزش و پژوهش داشــته 
باشــیم، برای این اســت که عــدد و ارقام در دســت یک نفر 
باشــد تا در هنــگام مواجهــه با وزیــر بتوانــد با ســند بگوید 
برای ما چنین مشکلاتی پیش آمده اســت. برای مثال من 
یک میلیــون و خرده ای کارمند دارم و هزینــه بیمه و مالیت 
و غیره را پرداخت می کنم و قطعی اینترنت در سه ماه برای 
کســب وکار من به میزان مشــخصی افت به همراه داشــته 
اســت. باید بتوان بــا اعــداد و ارقــام صحبت کرد تــا نتیجه 

مثبت گرفت.

 صحبت اینجاست که صنف تنها دسته 
ســخت افزار و نرم افزار نیســت و کســی که در حوزه 
تجارت اجتماعــی در اینســتاگرام فعالیت می کند، 
کجا می تواند صدای خود را به گوش برساند و از کجا 
بدانــد کــه کســی نماینده اوســت تــا صدایــش را به 

گوش حاکمیت برساند؟
این سؤال بسیار خوبی است. یکی از مشکلات در سازوکار 
فعلی سازمان این است که همه دیده نمی شوند. سازوکاری 
باید در دبیرخانه وجود داشته باشد تا در موارد این چنینی 

به صورت ســتادی عمل شــود؛ به این صورت کــه گروه های 
خبره جمع شــوند، راه کارها را تشــخیص دهند و بر اساس 
راه کارهــا پیشــنهاد خــود را ارائــه دهــد. گفتنــی اســت در 
جاهایی که صحبت کردیم قدرت اقناع بیشــتری داشتیم 
و راه کاری که بــه دولتی ها ارائه دادیم در راســتای مأموریت 

آن ها بود.

 شما فکر می کنید باید مذاکره را جایگزین 
بیانیه کرد؟

صددرصد همین طور است. بیانیه نگاه از بالا به پایین دارد 
و اقدامــات هیجانــی، کار به جایــی نخواهد برد. ایــن اقدام 
قطعاً کارمند بیست وهشت ساله من را خوشحال خواهد 

کرد اما خب که چه؟

 اما نظام صنفی رایانه ای تنها نماینده یک 
کارمنــد نیســت، بلکــه نماینده یــک جامعــه بزرگ 
است. اکنون و فقط در تهران سه هزار شرکت وجود 
دارد کــه برای انتخابــات حق رأی 
دارند. امــا قدمی جلوتــر برویم و 
درباره فضای انتخابات صحبت 
کنیم. شما نتیجه انتخابات را با 

هر شرایطی می پذیرید؟
یعنی با هر ترکیبی؟

 بله. زیــرا در انتخابات 
گذشته این مشــکل پیش آمد و 
بســیار هــم ضربه زننــده بــود؛ 

واکنش شما چه خواهد بود؟
اگــر در دوره گذشــته اتفاقاتــی 
افتــاد، تقصیــرش بــه گــردن تیم 
برگزارکننــده انتخابــات اســت. 
مشــکلی که پیش آمــد این بــود که تیــم برگزارکننــده از کار 
کســی که صاحــب مواضع بــود و هفــت اســم مشــابه را با 
یک لوکیشــین و با یک مدیریت عضو کرده اســت و هفت 
رأی هم به خودش داده اســت، مطلع نبــود. این موضوع را 
باید تیم های برگــزار کننده در نظــر بگیرند. خــود آقای آزاد 
معروفــی هم در مــورد موضــوع خاصــی بحث داشــتند که 

با ورود آقای اشکان ابراهیمی همه چیز حل وفصل شد.

 موضــوع ریاســت اکنــون در ســرآمد 
موضوعی حل شــده اســت؟ به عبارتی اگر ســرآمد 
پیروز شود، آقای حکیم جوادی رئیس خواهند شد؟
ما از ابتدا بنایی برای ریاست نداشتیم و درباره این موضوع 
هیچ گاه صحبت نکردیم. در رابطه با آقای حکیم جوادی هم 
که پرسیدید باید بگویم که ما باید برای کشور برنامه داشته 
باشــیم، زیرا دعوای عمده ما بحث بین نصر تهران و کشور 
بود. بارها شده بود که ما از طرف نصر تهران نامه نوشتیم و 
طبق قانون، وزارت کشور پاسخ  نامه را داد و نه نصر کشور. 
این مســئله برای ما پرزحمت شــد. بنابراین ما برای کشــور 

برنامه ریزی کردیم.

 یعنــی بــرای نصــر تهــران برنامه ریــزی 
نکردید؟

به هر صورت اگر ایشــان بخواهد رئیس نصر کشور باشند 
بایــد در اینجــا و بــر اســاس انتخــاب هیئت مدیــره رئیــس 
باشــند. در هــر صــورت مــن بــا الفاظــی مثــل مطالبه گــری 
در مقابــل دولــت مشــکل دارم و بــه نظــرم تعامل بــا دولت 
درســت تر اســت. تعامل هم به این معناســت کــه بتوانیم 
با دولت زبان مشــترکی داشــته باشــیم. یکی از کسانی که 
می تواند این زبان مشترک را با توجه به پست های مختلفی 
که دولــت و بخــش خصوصــی دارد و در شهرســتان ها هم 
پذیــرش دارد،  خــود آقــای حکیم جــوادی اســت و امیــدوار 
هستیم مانند سه ســال گذشــته وارد دعوای نصر تهران و 

نصر کشور نشویم.

من با الفاظی مثل 
مطالبه گری در مقابل 
دولت مشکل دارم و 

به نظرم تعامل با دولت 
درست تر است. تعامل 
هم به این معناست که 
بتوانیم با دولت زبان 

مشترکی داشته باشیم

 یکی از مشکلات در 
سازوکار فعلی سازمان 
این است که همه دیده 

نمی شوند

من درباره خود 
نفس هیئت رئیسه 

مشکل دارم. در کتاب 
آبی چیزی به اسم 

هیئت رئیسه ذکر نشده 
است. هیئت مدیره 

نیز چنین وکالتی را به 
سه نفر نداده است که 
به جای آنها تصمیم 

بگیرند
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اکوسيستم
E C O S Y S T E M

 آقــای شــکرانی در گفت وگوی شــان 
موضوعی را به صورت مستقیم درباره شما مطرح 
کردنــد و آن ایــن بــود کــه شــما نگذاشــتید آقــای 
زرین بخش دبیر رســته سخت افزار شــود و اینکه 
تیم هم آفرینی مجموعه بســته ای است که اجازه 
نمی دهــد کســی از بیــرون وارد آن شــود؛ آیــا ایــن 

موضوع را تاييد می کنید؟
چیزی که آقای شکرانی درباره ماجرای رسته سخت افزار 
گفته اند تا حدودی درست است. سه سال پیش ما یک 
ســازوکار جدید در ســازمان تعریف کردیم و براساس آن 
چیزی به نــام رســته ها پدید آمد کــه تا پیــش از آن وجود 
نداشــت. ســبقه ای بود که براســاس آن ما به ایــن نتیجه 
رســیدیم کــه رســته ها را تشــکیل دهیــم و بعــد هــم ایــن 
تصمیم تبعاتی ایجاد کرد؛ چون به هر حال مقاومت هایی 
در برابر این تغییــرات پیش می آمد. ما بــرای جابجایی یا 
حتی تغییر اسم یک کمیسیون هم باید با خیلی از افراد 
صحبت و نظر آنها را جلب می کردیم. آن زمان پیشنهاد 

شــد کــه احســان زرین بخــش دبیــر رســته ســخت افزار 
و ارتباطــات شــود؛ خــب این یــک پوزیشــن جدیــد بود و 
هنوز شرح وظایف آن مشــخص نبود. رسته سخت افزار 
شــامل ۸ کمیســیون در حوزه هــای مختلف می شــد. من 
این دغدغه را داشتم که چون احسان روی چند موضوع 
خاص متمرکز اســت و با توجه به اینکه ایشان سابقه ای 
بــا برخی از ایــن حوزه ها نداشــتند، اگــر بخواهیــم در این 
ســاختار جدید رســته، مســئولیت پیگیری همه کارها را 
به او بســپاریم شــاید مطلع نباشــد، دسترســی نداشــته 
باشــد، یــا اصــلاً حوصلــه اش را نداشــته باشــد. مــن این 
نگرانی را داشــتم اما در نهایت با ایشــان تمــاس گرفتم و 
این پیشنهاد را از طرف مکانیزم رسته به او دادم که بیاید 

و دبیر این رسته شود اما احسان در نهایت نپذیرفت. 

 در این انتخاب چه قدر بحث هم آفرینی 
و نصر فراگیر تأثیرگذار بود؟

خیلــی کــم؛ درســت اســت کــه طــی انتخابــات دوره قبل 

تنش های زیادی ایجاد شــد اما پس از آنکه هیئت مدیره 
شــروع به کار کرد، همه اعضای هم آفرینــی این رویکرد را 
داشــتند که ما دیگر یک هیئت مدیره و یک تیم هستیم 
و باید با هم کار کنیم و دیگر خط و مرزی میان هم آفرینی 
و نصر فراگیر در ذهن ما وجود نداشــت. من فکر می کنم 
در ســه ســال گذشــته نیز هم آفرینی این رویکــرد خود را 

نشان داده است. 

 چرا این حــس در آن دوره القا شــده که 
شــما به دلیل عضو هم آفرینی بودن نگذاشته اید 
احسان زرین بخش دبیر رسته سخت افزار شود؟

این پیش زمینــه در بیــرون از هیئت مدیره وجود داشــت 
که این افــرادی که تــا 2 مــاه پیش از هــم ایــراد می گرفتند 
و زدوخــورد توییتــری داشــتند، چگونه توانســته اند حالا 
در یک اتاق بنشــینند و با هــم کار کننــد؛ در آن برهه، هر 
تصمیمی را که توســط ما گرفته می شد، با این فیلتر نگاه 
می کردنــد. آنچه من در تیــم هم آفرینی می پســندم، این 

مشکلاتبایدبرای
همهحلشود

نهیکگروهخاص

گفت وگو با آیدین عدالت
رئیس رسته سخت افزار و 

ارتباطات سازمان نظام صنفی 
رایانه ای استان تهران

نحوه پیگیری مسائل صنفی به ویژه آن بخش که مرتبط با مطالبه، 
چانه زنی و تعامل با حاکمیت است، از جمله موضوعاتی است 

که در بحث های مرتبط با هفتمین دوره انتخابات نصر 
استان تهران از سوی کاندیداها مورد بحث قرار گرفته 

است. آیدین عدالت، مدیرعامل شرکت رهنمون فناوری 
اطلاعات و رئيس رسته سخت افزار در دوره ششم نصر 
تهران، یکی از کاندیداهای عضو تیم هم آفرینی در این دوره 

است. عدالت در گفت وگویی که در برنامه اتاق آبی با میثم 
سلیمانی، سردبیر کارنگ و رسانه های دیجیتال کارخانه نوآوری 
راه کار داشته، با تأکید بر اینکه تا جای ممکن باید حل مشکلات در عرصه عمومی صورت 
گیرد، عنوان می کند که نباید گروهی و گعده ای و براساس روابط مسائل را حل کنیم بلکه 

مشکلات باید به صورت کلان و برای همه اعضای صنف حل شوند. 

ادامه از صفحه 5

صنف نیاز به 
آرامش دارد

او در ادامه اشاره کرد، علی حکیم جوادی 
بهترین گزینه برای ارتباط نصر با دولت 
است، زیرا علاوه بر تحصیلات آکادمیک 
مربوطه، مسئولیت های اجرایی در دولت 
داشــته اســت. بنابراین او به عنوان یک 
شــخص دولتــی و آشــنا بــا حــوزه آی تی 
مورد احترام اعضا قــرار دارد. او در ادامه 
باز هــم به نبــودن فرد سرلیســت در تیم 
هم آفرینی اشاره کرد و تأکید داشت که به 
همین دلیل نیز تبلیغات تیم هم آفرینی 
به صــورت دایــره ای ارائــه شــده اســت. 
همچنین او تأکید کرد دوره ششــم تنها 
دوره ای اســت کــه رئیس از قبــل تعیین 
شده نداشته است. اسلامی نیز در ادامه 
گفت: »فرصت همکاری با ایشان وجود 
داشــته اســت. ما در طی مذاکرات ابتدا 
به ایــن نتیجه رســیدیم که یک لیســت 
انتخاباتی داشته باشیم تا وحدت ایجاد 
شــود اما در نهایت به تفاهم نرســیدیم 
و آقای حکیم جوادی در سرلیســت تیم 

مقابل قرار گرفت.« 

بــا  صنــف  انتخابــات   
و  مجلــس 
ریاست جمهوری متفاوت است

در ادامــه نشســت رضاقربانی در پاســخ 
به یکــی از خبرنگاران که پرســیده بود آیا 
فرصت مناظره بین تیم ها وجــود دارد یا 
خیر، گفــت: » بــه اندازه کافــی در صنف 
نویز وجــود دارد و اگر قرار باشــد به بهانه 
انتخابات این نویز را بیشتر کنیم، ترجیح 
می دهیم رفتار مادری را داشته باشیم که 
در میانه راه دست فرزندش را رها می کند. 
ما یک کارگروه رسانه ای تشکیل دادیم و 
بنای ما در این کارگروه این بود که مجادله 
و مناظــره نداشــته باشــیم. البتــه این به 
آن معنا نیســت که از مناظره می ترسیم 
بلکه ترجیــح ما این اســت کــه وضعیت 
آشــفته ای کــه وجــود دارد را آشــفته تر 
نکنیم. اکنون بیش از سه هزار کسب وکار 
عضو نصر هستند و تعداد زیادی اعضای 
حقیقی فروشــگاه ها نیــز حضــور دارند. 
مــا می توانســتیم تنــور انتخابــات را داغ 
کنیم و بحث های زیادی داشــته باشــیم 
اما انتخابات صنف با ریاست جمهوری 
و مجلــس متفــاوت اســت. نیازمنــد آن 
هســتیم تا صنفی کــه امروز بزرگ شــده 

است را نگهداری کنیم.« 
او تاکیــد کــرد کــه فــارغ از اتفاقاتــی کــه 
انتخابات بــه همراه خواهد داشــت باید 

آرامش صنف را تأمین کنیم.
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اســت کــه همــه ایــن منــش را درک کرده انــد کــه هم آفرینی 
یــک ایــده اســت کــه روی بــار اســمش ســوار شــده اســت. 
خیلی وقت ها شــما روی لیست ها اســم های بی مسمایی را 
می بینید و فقط برای این هســتند که یک دوره را بگذرانند. 
هم آفرینــی الان قطعــاً دیگــر فقــط یــک لیســت انتخاباتی 

نیست.

 بخشــی هم آفرینــی را متهــم می کنند که 
شــما باعث ایجاد یک شــکاف در صنف شــده اید و 
ارتباط هم آفرینی با بدنه صنف شکل نگرفته است؛ 

در این خصوص چه پاسخی دارید؟
این را می پذیرم که هم آفرینی در صنف باعث ایجاد شکاف 
شده اســت. در واقع هم آفرینی یک کار ساختارشکنانه ای 
در صنف کــرد. پیش از دوره ششــم، تنها عده  کمی، شــاید 

حدود 5۰ الی 6۰ نفر که خود من 
هــم جــزو آنهــا بــودم، در جریــان 
کارهــای ســازمان بودنــد و ارتباط 
ســایر اعضای صنف با ایــن افراد 
بــود. هم آفرینــی آمــد و ایــن فضا 
را شکســت و صنــف را عمومی و 
یک عده  زیــادی را درگیر کرد و آن 
افرادی که از قدیــم، در آن چهار- 
پنــج دوره در همه مســائل صنف 
درگیــر بودنــد، کمــی بــه حاشــیه 
رفتنــد. این هم به ایــن دلیل نبود 
کــه چــون آن افــراد در هم آفرینی 
نیســتند به حاشــیه رفتنــد بلکه 
به خاطــر این بــود کــه هم آفرینی 
ســاختار را شکســت و هنــوز هم 
در حال انجام این کار اســت. این 
نکته مهمی اســت که بایــد به آن 
توجه کنیــد، هم آفرینی یک ایده 
اســت تا شــما بتوانید بــا دیگران 
هم افزایــی کنیــد. این چیــزی بود 
که پیــش از ایــن در صنــف اتفاق 

نمی افتاد.

 آیا این حس نسبت به هم آفرینی در بدنه 
صنف وجود دارد؟

هم آفرینــی در این ســه ســال، در هیئت مدیره افــرادی را که 
حس می کرد پای کار هستند و وقت می گذارند و می توانند 
هم افزایی ایجاد کنند، جذب کرد. در حال حاضر هم آفرینی 
تیمی اســت که برخی از اعضای آن در انتخابات قبل عضو 
تیم مقابــل بودنــد و هم آفرینــی آنهــا را جذب کرده اســت. 
بعضــی از همــکاران مــا در تیــم می گوینــد کــه هم آفرینــی 
شایســته محور اســت و افــراد شایســته را جــذب می کنــد 
اما من گمــان می کنم که این حرف درســت اســت اما کامل 
نیســت. خیلــی از افــرادی کــه در تیم هــای دیگر هســتند و 
حتی آدم هایی که در صنف نیستند، شایسته اند اما آنچه 
مهم اســت ایــن اســت کــه شــما بتوانیــد هم افزایــی کنید. 
آدم هایی هســتند که شایســتگی دارند و بــه تنهایی خیلی 
خــوب می توانند کار کنند امــا با دیگران نمی تواننــد کارها را 

به پیش ببرند. 

 طــرف مقابــل هــم همیــن صحبت هــا را 
می کنــد، ســؤال مــن ایــن اســت، بــرای کســی کــه 
می خواهــد انتخــاب کنــد، وجــه تمایــزی کــه میــان 

هم آفرینی و سرآمد وجود دارد، چیست؟
شعار دادن کار ســختی نیســت؛ همه ما شــعار می دهیم و 
البته دل مــان می خواهد که این شــعارها را هم عملی کنیم. 
امــا اینکه عملاً چــه اتفاقــی می افتد مهم اســت. یک مثال 
عملی بــرای آنچــه می گویــم، ارتبــاط ســازمان در ایــن دوره، 
با تشــکل های دیگر بود که بــه نحوی با هدایــت هم آفرینی 

صورت گرفت. 

 به اختلاف نصر و اتاق اشاره می کنید؟
فقــط ایــن نبــود. مــن خاطــرم هســت کــه در دوره هــای قبل 
سازمان نظام صنفی با سندیکای مخابرات، اتحادیه فناوران 

و ... هم دعوا داشت. 

 در دوره ششم نیز ما شــاهد چند دعوا به 
ویژه با اتحادیه فناوران بودیم.

این مربوط به ابتدای دوره بود. هم آفرینی یک سبقه ای را که 
به هر حال این اختلاف ها هم جزوی از آن به شــمار می آمد 
به ارث برده بود. روزی که ما با اتاق بازرگانی اولین جلســه را 
گذاشتیم، خیلی از دوســتان مان زنگ می زدند و می گفتند 
چرا چنین کاری را کرده اید؟ با اتحادیه هم همین طور. اما در 
همایش روز فناوری همه ۱۴ تشکل حوزه فناوری اطلاعات با 
دلخوشی آمدند. در حال حاضر 
نیــز تشــکل های هم راســتا بــا 
سازمان نظام صنفی می نشینند 
و با ســازمان صحبــت می کنند و 
ارتباط هــا دیگر از جنــس تقابلی 

نیست بلکه همگرایی است. 

 البته بحث اختلاف با 
اتحادیه فنــاوران برای همین یک 
ســال گذشــته اســت و برخــی 
شــرکت ها از جمله رمیس هم به 
مشــکل برخوردنــد؛ شــما الان 
می توانید بگویید که مسئله نصر 
بــا اتحادیــه فنــاوران حــل شــده 

است؟
به هر حال افراد سلایق و تفکرات 
متفاوتــی دارند. اتحادیــه فناوران 
هــم یــک هیئت مدیــره چندنفره 
دارد کــه همه این افراد نســبت به 
نظــام صنفــی یــک ایــده ندارنــد. 
می توانــم ایــن را بگویــم کــه رابطه 
ســازمان نصــر بــا اتحادیــه خیلی 
بهتــر شــده و مســائل اساســی و تنش هــای جــدی برطــرف 
شده اند اما به هر حال اختلاف نظر وجود دارد. ممکن است 
ما در خصــوص یک مســئله یک اظهار نظر داشــته باشــیم 
اما اتحادیه یک نظر دیگری داشــته باشد و سندیکا نیز نظر 
متفاوتی ارائــه دهد. امــا حداقل در مســائل مشــترک با هم 
هم راســتا شــدیم، حرف ها نزدیک شــده و از همه ایــن  موارد 
مهم تر اینکه کانال ارتباطی شــکل گرفته است. پیش از این 

چنین کانالی وجود نداشت. 

رســته  دبیــر  حــال حاضــر  در  شــما   
ســخت افزار هســتید و اخیــراً نیز گزارشــی منتشــر 

کرده اید؛ درباره این گزارش توضیح بدهید.
این گزارش شــامل اقداماتی اســت که طی ســه ســال اخیر 
در ۸ کمیسیون رسته ســخت افزار انجام شده است. سعی 
کردیــم در این گــزارش تصویــری از اینکــه این رســته در این 
مدت چه کارهایی انجام داده، ارائه دهیم. این گزارش شاید 
نمونــه ای از این باشــد کــه بچه هایی کــه در تیــم هم آفرینی 
هســتند نگاه جناحی ندارند. در این گزارش به همه افرادی 
که کاری انجــام داده اند فارغ از اینکه از چه تیمی هســتند، 

پرداخته شده است. 

 یکــی از چالش هــای حــوزه ســخت افزار، 
مســئله تخصیــص ارز اســت، در حــال حاضــر 
عملکردی که در این ماجرا داشــته اید، به چه شکل 

بوده است؟ 
نکته مهم این است که انتظارات ما باید واقعی باشد. فعال 
حوزه فاوا به درستی می گوید که مشکل ارز دارد. اما مسئله، 
مسئله  تشــکل حوزه فاوا نیســت، بلکه موضوع کشوری و 

حتی جهانی است. موضوع چیزی نیست که در اختیار من 
به عنوان عضــوی از هیئت مدیره نظام صنفی باشــد. کاری 
که ما می توانیم بکنیم این اســت که اگر شــرایط تخصیص 
ارز بــرای صنایع دیگر تســهیل می شــود، همان اتفــاق برای 
صنعت فاوا هــم بیفتد. من فکر می کنــم بتوانیم ادعا کنیم 

که چنین کاری را انجام داده ایم.

 سال گذشته 2۵ اسفند بحث تخصیص 
ارز تأیید شد، در حالی که خیلی از صرافی ها تعطیل 
بودند و ایــن موضوع باعــث ایجاد مشــکلات جدی 
شد، آیا اینکه تخصیص ارز در چنین زمانی صورت 

گرفت را یک موفقیت می دانید؟ 
این اتفاقــی بود که بــرای همــه صنایع افتــاد و فــاوا هم جزو 
آن بود. پیگیری هایی که ما در ســازمان نظــام صنفی انجام 
داده ایم شامل مکاتبه، جلسات متعدد، پیگیری های تلفنی 
و ... بوده است برای اینکه به نتیجه ای برسیم. سرانجام این 
پیگیری ها به نتیجه رسید که ثبت سفارشات مدتی تمدید 
شود. یک مسئله داخلی که ما همیشه در نصر درباره حل 
مســائل اینچنینی داریم این اســت کــه برخی ماننــد آقای 
شکرانی فکر می کنند، مسائل باید به شکل داخلی و پشت 
درهای بســته حل شــوند. در این حالت اغلب مسئله برای 
یک گروه کوچکی با چابکی حل می شــود اما مــن باورم این 
اســت که مســائل بایــد در فضای عمومــی و بــرای همه حل 

شوند نه برای یک گروه خاص. 

 آقــای شــکرانی معتقــد اســت که مــن در 
چنین ماجرایی می روم با مذاکره و لابی مشکل را حل 
می کنم، تا یــک جاهایی نیز ایشــان موفــق بوده اند، 

ایشان عقیده دارند اینکه 
فضــای  وارد  را  مســئله 
باعــث  کنیــد،  عمومــی 
حــل  مســئله  می شــود 

نشود؟
شکل پیگری در تفکرات مختلف 
تا دقیقه 9۰  روندی یکسان دارند. 
در دقیقــه 9۰ اتفاقــی کــه می افتد 
این اســت کــه آقایــان در دولت به 
ما می گوینــد بروید یک فهرســت 
۱۰ الــی ۱5 نفــره از شــرکت هایی 
کــه می شناســید و مشــکل دارند 

بیاورید تا ما مشکل آنها را حل کنیم. آقای شکرانی معتقد 
است که ما این موضوع را در کمیسیون مطرح می کنیم، به 
اطرافیان مان و شرکت هایی که به ما اعلام کرده اند می گوییم 
و مشــکل چند شــرکت را برطرف می کنیم. چیــزی که مورد 
اختلاف اســت این اســت که مــا نبایــد گروهی و گعــده ای و 
براساس روابط مســائل را حل کنیم بلکه مشکلات باید به 

صورت کلان حل شوند. 

 آیــا پیــش نیامــده کــه ایــن عمومــی کردن 
مسئله شما را به بن بست برساند؟

چنین حالتی هم پیش آمده اســت. مســئله این اســت که 
شما باید حواس تان این باشد که علاج پیش از واقعه نکنید. 
یک زمانی هســت که شــما می گویید من عمومــی نمی کنم 
چون امیدوارم که مسئله حل شــود اما همه اعضای صنف 
را در حاشــیه و سایه نگه داشــته اید و هیچ کس نمی داند که 
چه خبر است. ممکن است به نتیجه برسید و یا نرسید و در 
نهایت هم ایــن نتیجه را نمی توانید عمومــی کنید. در مورد 
مســائل امنیتی می توان پذیرفــت که باید مذاکرات پشــت 
درهای بسته و با لابی و ... صورت بگیرد. اما درباره 99 درصد 
مســائل صنف، من معتقدم که باید به صــورت عمومی کار 
کنیم، در رسانه هم مطرح کنیم، لابی های مان را هم به پیش 
ببریم و مطمئن باشــید اگر ما با حاکمیــت تعامل می کنیم 
و یــک مســئله ای بــه صــورت منطقــی بــه نتیجه می رســد، 

رسانه ای کردن آن از سوی حاکمیت هم پذیرفته است. 

 به نظر شما درباره موضوع تخصیص ارز، 
عمومــی کــردن آن می توانســت شــما را بــه نتیجــه 

برساند یا انجام مذاکره پشت درهای بسته؟
عمومی کردن آن بعد از جلســاتی که ما رفتیــم و به نتیجه 
رسانده ایم؛ مســئله این اســت که شــما باید کار صنفی را 
به گونــه ای به پیــش ببرید کــه نگرانی بابت عمومی شــدن 
نحوه پیگیری تان نداشته باشــید. وقتی شما می گویید که 
من یک مسئله ای را رفتم و به نتیجه رساندم اما نمی توانم 

بگویم چگونه، پس یک ایرادی در کار وجود دارد. 

 آیــا از ســوی بدنه صنــف این توقــع وجود 
دارد که در زمینــه موضوعی مانند قطعــی اینترنت، 
صنــف دوبــاره یــک واکنــش عمومــی ماننــد بیانیــه 

داشته باشد؟
حتمــا؛ً اگــر مــن خــودم فقــط بــه عنــوان یــک عضــو صنف 
باشــم، حتمــاً توقــع دارم هــر مســئله ای کــه برای مــن پیش 
می آید، تشکل من راجع به آن موضع گیری کند. اینکه این 
موضع گیــری پیگیــری بشــود یا نشــود بســتگی به کشــش 

اذهان عمومی دارد. 

 الان بــه نظر می رســد بخشــی از صنف از 
واکنش شــما راضــی نیســت و این برچســب مطرح 
می شــود که صنف را با این کارها سیاســی کرده اید؛ 
ایــن موضــوع چــه انــدازه می توانــد نســبی باشــد و 

چه قدر آن را موفقیت می دانید؟
مرز ظریفی وجود دارد. اینگونه نیست که شما همه مسائل 
را از ابتدا در صحن عمومی مطرح کنید. من اما معتقدم ما 
تا آنجا که می توانیم باید در زمین اطلاع رســانی عمومی کار 
صنفی کنیــم مگر اینکــه خلاف 

آن ثابت شود. 

شــرکت ها  برخــی   
می گویند که مــا کاری به جامعه 
نداریم، به دنبال این هستیم که 
بــرای  مناســب  اینترنــت 
کســب وکار خود داشته باشیم، 
شــما بــا ایــده ای ماننــد یــک 
فنــاوری  مشــخص  شــهرک 
اطلاعــات کــه در آن اینترنــت 
بــدون محدودیــت ارائــه شــود، 
موافق هســتید و اینکه بدنه صنف چنین چیزی را 

می خواهد یا نه؟
اینجا دو موضوع مطرح می شود. آنچه شما می گویید یک 
پروژه اســت، همان طور که مناطق ویژه اقتصادی برای کالا 
وجود دارد، می توانــد مناطق ویژه بــرای خدمات هم وجود 

داشته باشد.
اما قســمت مهــم ســؤال شــما این اســت کــه اگر بــه یک 
شــرکت در حــوزه فنــاوری اطلاعــات اینترنــت آزاد بدهیم 
که بخشــی از صنــف راضی شــود، ایــن شــرکت را از میان 
شــرکت های دیگر چگونه انتخاب کنیم و ســره را از ناسره 

تشخیص دهیم.
ایــن تشــخیص دادن همان چیزی اســت که باعــث ایجاد 
رانت می شود. سازمان نظام صنفی، حداقل منی که اینجا 

هستم، طالب گرفتن این حق انتخاب نیست. 

 بدنه صنف آیا چنین چیزی را می خواهد؟
ســازمان نظــام صنفــی بیــش از 22 هــزار عضــو در کشــور 
براســاس آخرین آمار داشته است. شــاید بتوان گفت یک 
خانواده یک میلیون نفری در حال ارتزاق از این حوزه است. 
من نمی توانم اگر مشکل ۱۰ شرکت بزرگ با اینترنت طبقاتی 
حل می شــود، هزاران آدم دیگــر را فدای این سیاســت کنم. 
حداقل برخورد ما چــه در هم آفرینی و چــه در هیئت مدیره 
دوره ششم این است که اگر دنبال رفع محدودیت هستیم 

باید برای همه اتفاق بیفتد. 

 درست است که طی 
انتخابات دوره قبل 

تنش های زیادی ایجاد 
شد اما پس از آنکه 

هیئت مدیره شروع به 
کار کرد، همه اعضای 

هم آفرینی این رویکرد 
را داشتند که ما دیگر 

یک هیئت مدیره و یک 
تیم هستیم و باید با هم 
کار کنیم و دیگر خط و 
مرزی میان هم آفرینی 
و نصر فراگیر در ذهن 

ما وجود نداشت
شما باید کار صنفی 
را به گونه ای به پیش 

ببرید که نگرانی بابت 
عمومی شدن نحوه 
پیگیری تان نداشته 

باشید
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مهم ترین مطالبه صنفی 
مدیرعامل بینوست

تعیین چهارچوب 
برای دسترسی به 
خدمات مدیریت 

دارایی حرفه ای
ایثــار قمــری، مدیرعامــل بینوسِــت 
درخصــوص مهم تریــن مطالبه صنفی 
این شــرکت پیرامــون صنــف مدیریت 
دارایی هــای رمــزارزی از هیئت مدیــره 
هفتمین دوره ســازمان نصــر تهران که 
قرار اســت انتخابات آن به زودی برگزار 
شــود، گفــت: »در حالــی کــه صنعــت 
رمزارزهــا و فناوری هــای بلاکچیــن بــه 
سرعت رشد می کند، حمایت از کاربران 
و جلوگیری از وقوع خسارات برای آنان 
امــری حیاتــی اســت. مراجــع قانونــی 
کــه ایــن حمایــت را فراهــم می کننــد، 
می تواننــد نقــش مهمــی در ایجــاد 
امنیــت و اعتمــاد در ایــن فضا داشــته 

باشند.«
او در ادامــه افزود: » از ایــن رو، حمایت 
از شرکت های مدیریت دارایی حرفه ای 
)کــه ســابقه فعالیت شــفاف و روشــنی 
داشــته اند( در ایــن حــوزه و تســهیل 
فعالیت هــای آنــان می تواند بــه منظور 
کاهــش ریســک ســرمایه گذاران عادی 
و مدیریــت بهتر ســرمایه آنها، بســیار 

مؤثر باشد.«
او با اشــاهره به اینکه تیم های حرفه ای 
مدیریــت دارایی هــای رمــزارزی، از 
طریــق دانــش و تجربــه خــود، قــادر بــه 
بهبــود فرایندهــای مدیریتــی و کاهش 
ریســک های مرتبط بــا ســرمایه گذاری 
در این فضا هســتند، عنوان کرد: »اگر 
مراجع قانونی قوانیــن و مقرراتی ایجاد 
کنند که این تیم های حرفه ای را حمایت 
و فعالیت آنها را تســهیل کنند، امکان 
دسترســی به خدمات مدیریت دارایی 
حرفــه ای بــرای ســرمایه گذاران عــادی 
فراهم می شــود. این اقدامات می تواند 
به ایجاد یک محیط قانونی و پایدار در 
این حــوزه کمک کنــد و باعــث افزایش 
اعتمــاد عمومــی نســبت بــه صنعــت 

رمزارزها و بلاکچین شود.«

POINT OF VIEWدیدگاه

ســازمان نظــام صنفی رایانــه ای اســتان تهــران به عنوان 
پارلمان بخــش خصوصــی در حوزه هــای فــاوا و اقتصاد 
دیجیتــال، راه ارتباطــی میــان دولــت و بدنــه بخــش 

خصوصی و در واقع صدای کسب و کارها است.
بــا توجــه بــه اینکــه برگــزاری هفتمیــن دوره انتخابــات 
هیئت مدیره این نهاد صنفی نزدیک است، به مهم ترین 
مطالبات صنفی اعضا از ســازمان نظام  صنفی رایانه ای 
پرداختیم و از آنها پرسیدیم »مهم ترین مطالبه صنفی 
شــما کــه ســازمان نصــر تهــران می توانــد دنبــال کنــد، 

چیست؟«

 خــروج از ســردرگمی و قرارگرفتــن در ریل 
قانونی

مطلبــی،  احســان 
مدیرعامل و بنیان گذار 
در  ســرمایکس 
از  یکــی  خصــوص 
مهم ترین خواسته های 
کســب و کارهای فعــال 
حوزه ارزهای دیجیتال 
از ســازمان نظــام صنفــی رایانــه ای گفــت: »بایــد از 
کسب و کارهای فعال در حوزه رمزارز در برابر فعالیت های 
مخربی که عده ای در فضــای بی قانونی انجام می دهند، 

حمایت قانونی شود.«
او در ادامــه افــزود: »همچنیــن پیگیــری ایجــاد یــک 
قانون درســت و جامع ضرورت این حوزه اســت. فرایند 
ایــن قانون گــذاری نیــز بایــد شــفاف و در فضایــی علمی 
و تخصصــی و بــا مشــورت اهالــی ایــن حــوزه باشــد. از 
سازمان نصر هم انتظار پیگیری همین مطالبه می رود تا 
کسب وکارها از سردرگمی خارج شــوند و در ریل قانونی 

قرار گیرند.«

 بهبود وضعیت اینترنت
مطالبــه   مهم تریــن 
علیرضــا بزرگمهــری، 
رئیس انجمن پرداخت 
الکترونیکی مربوط به 
اینترنــت  وضعیــت 
اســت. بزرگمهــری در 
ایــن خصــوص گفــت: 
»موضوعی که مدت هاســت من پیگیر آن هســتم و باعث 
می شــود کــه اکوسیســتم بــه آرامــش برســد و همچنیــن 
وضعیــت مهاجــرت بهبود پیــدا کنــد مربوط بــه وضعیت 
اینترنت از لحاظ پهنای باند و برگرداندن وضعیت اینترنت 
به پیــش از اتفاقــات ســال گذشــته اســت.« او ادامــه داد: 
»مطالبه دوم مــن از رگولاتور و شــورای عالی فضای مجازی 
است که آنها درک کنند، نوآوری در بسترها و ساختارهای 
بســته گذشــته رخ نمی دهد، در واقــع رگولاتور در نوشــتن 
دستورالعمل ها باید از فعالان صنفی به خصوص جوانان 
دانش  بنیــان، فعالان فین تــک و… کمک بگیــرد و همراهی 

مشخص بیشتری با این افراد داشته باشد.«

 ایســتادگی در مقابــل رگولیشــن های 
غیرمنطقی

عبــادی،  مهــدی 
ونــدار  مدیرعامــل 
مهم ترین مطالبه اش 
نظــام  ســازمان  از 
رایانــه ای،  صنفــی 
ایســتادگی در مقابل 

محدودکننــده  و  منطقــی  غیــر  رگولیشــن های 
کسب وکارهاست.

او همچنین معتقد اســت که ایجاد یــک رابطه دو طرفه 
بــا رگولاتورهــا و رســاندن صــدای کارشناســان بــه گوش 
مسئولان قانون گذاری یکی از مهم ترین وظایف سازمان 

نظام صنفی باید باشد.

 تقویــت جایــگاه بخــش خصوصــی در 
رگولاتوری حاکمیتی فناوری اطلاعات

حســن موحــد، مدیر 
مجموعه تازه چین در 
خصــوص مهم تریــن 
مطالبه اش از سازمان 
نظام صنفی رایانه ای 
یــن  گفــت: »مهم تر
مطالبــه صنفــی مــن 
تقویت جایــگاه نظام صنفــی رایانه ای تهــران و در کل 
بخــش خصوصــی در رگولاتــوری حاکمیتــی فنــاوری 
اطلاعات اســت. مــا نباید بــدون در نظر گرفتــن منافع 
ایــن صنعــت کــه  مهــم اقتصــادی حاضــران در 
نشان دهنده توســعه رفاه اجتماعی بخشی از جامعه 

است.
تصمیماتــی را بــدون در نظرگرفتــن این بخــش مهم و 
تأثیرگذار آینده که همیشه در لبه فناوری حرکت کرده 
و ارزش افــزوده بســیاری را خلــق می کنــد، بگیریم. اما 
آنچه در شرایط پیش رو کشور ما می بینیم تصمیماتی 
از جنس صرفاً ناهمراهی بخشی از دولت و … با بخش 
خصوصی است که تهاتر آن، ضربات بسیاری بر پیکره 
کارآفرینــان جوانــان کشــور ایجــاد و آنهــا را بــه مســیر 

مهاجرت هدایت می  کند.«

در آستانه هفتمین دوره انتخابات هیئت مدیره سازمان نصر استان تهران 

مهمترینمطالبهصنفیاعضاچیست؟
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 پیگیری جدی اجرا و تحقق قراردادها بین 
دولت و بخش خصوصی

حمیدرضــا نایینــی، 
شــرکت  مدیرعامــل 
خدمات انفورماتیک 
راهبــر در خصــوص 
مطالبه اش از سازمان 
نظام صنفی رایانه ای 
عنوان کــرد: »با توجه 
دولــت،  اینکــه  بــه 
مهم ترین و تاثیرگذارترین بازیگر اقتصاد کشور، به ویژه 
اقتصاد دیجیتال است و به شدت، موفقیت و عملکرد 
بخش خصوصی وابســته به رفتار و اقدامات آن است، 
کلیدی ترین مطالبه صنفی ما از ســازمان نصر، دفاع از 
منافع شرکت های فناوری اطلاعات کشور در تعاملات و 
همکاری ها با دولت است. به عنوان مثال، وقتی دولت، 
سیاســت گذاری و مقررات گذاری برای یــک حوزه انجام 
می دهــد و مجوزهایــی بــرای فعالیت کســب و کاری یک 
اپراتور یا مجری خصوصی صادر می کند، باید به تمامی 
حقــوق آن پایبنــد باشــد. هــر نــوع بــی توجهــی یــا 
سهل انگاری قانون گذاران و ناظران دولتی در تحقق تمام 
و کمال الزامات کســب و کاری آن مجوزهــا، باعث ضرر و 
زیان جدی در سرمایه گذاری و کسب وکار آن شرکت های 
خصوصی خواهد شــد و حتی می تواند باعث شکست 
یا نابــودی آن شــرکت شــود. بنابراین مهم تریــن مطالبه 
صنفی ما از ســازمان نصر، پیگیری جــدی اجرا و تحقق 
قراردادهــا و پروتکل هایی اســت که بیــن دولت و بخش 

خصوصی تعریف و اجرا می شود.«

 مانــع زدایــی از پیاده ســازی کامل اســناد 
بالادستی

مجید پایــدار، معاون 
کســب وکار  توســعه 
مهندســی  شــرکت 
سیستم یاس ارغوانی 
نیــز مطــرح کــرد: »بــا 
نقــش  بــه  توجــه 
تنظیم گری مناسبات 
بخش خصوصی و دولتی سازمان نظام صنفی رایانه ای، 
تلاش و بهره گیری از ظرفیت های در اختیار ســازمان به 
منظور بهبــود محیــط کســب وکار بــرای تمامــی فعالان 
صنف رایانــه ای، می تواند مهم ترین مطالبه باشــد. این 
مهم از طریق پیگیری جهت رفع خلأهای قانونی و مانع 
زدایــی از پیاده ســازی کامــل اســناد بالادســتی نظیــر 
مصوبات شــورای اجرایی فناوری اطلاعات که با رویکرد 
تســهیل ارائــه خدمــات هوشــمند و تغییر جهــت ارائه 
خدمات از دولت به مردم و کسب و کارها تنظیم شده اند، 
می تواند جامه عمل بپوشد و در نتیجه آن زمینه فعالیت 
ارزش آفرین هر چه بیشتر اعضای صنف فراهم شود تا 
با طراحی و تولید هر چه بیشتر خدمات با کیفیت، هم 
جامعه و هم فعالان حوزه فناوری اطلاعات از مزایای آنها 

بهره مند شوند.«
او ادامه داد: »به عنوان مثال، رفــع پیچیدگی در فرایند 
اســتعلام درآمــد اشــخاص حقیقــی از ســازمان تأمیــن 
اجتماعــی و صنــدوق بازنشســتگی کشــوری جهــت 
ارزیابــی دقیق تر توان بازپرداخت اقســاط بــا پیش بینی 
امکان صدور مجوز اســتعلام توســط صاحب اطلاعات 
به عنوان متقاضی تسهیلات بانکی می تواند به توسعه 
ســامانه های اعتباردهــی و ایجــاد ارزش افــزوده بــرای 
مؤسســات اعتبــاری و متقاضیــان تســهیلات کمــک 
شــایانی کنــد و از ایــن رهگــذر، امــکان ارتقای بســیاری 
از خدمــات مرتبط با حــوزه فین تــک و به تبــع آن بهبود 

تجربه مشتری، میسر می شود.«

 تقویت همبستگی و هم افزایی داخلی
علی حاجی زاده مقدم، 
مدیرعامل آدانیک در 
خصــوص مهم تریــن 
مطالبه اش از سازمان 
نظام صنفــی رایانه ای 
توضیح داد: »تعریف 
نهــادی  از  مطالبــه 
صنفی، باید متناسب 
با زمینه و شرایط محیطی جاری باشد. در شرایط جاری 
عدم تعــادل و تنش بیــن قــدرت غیرپاســخگو و جامعه 
مدنی از یک سو و تنش قدرت حاکم با اقتصاد جهانی از 
ســوی دیگــر، نهادهــای مدنــی غیرسیاســی کارکردهای 
جدی و اصلی خود مانند حمایت از منافع اعضا، تنظیم 
اســتانداردهای حرفــه ای و شبکه ســازی داخلــی و بیــن 
المللی را از دست می دهند. به نظرم نظام صنفی در این 
شرایط حداکثر می تواند صدای صنف باشد و با نگاه به 
درون، بیشــتر بر تقویت همبستگی و ســینرژی داخلی 

صنف تمرکز کند.«

 رفع موانع و مشکلات ارزی
هومن سپهری، مدیرعامل شرکت تندر نور در خصوص 
مهم ترین مطالبه خود از ســازمان نظام صنفی رایانه ای 
گفت: »رفع موانــع و مشــکلات ارزی و ثبت ســفارش و 
ســایر نیازمندی هــای کارخانه هــای تولیــدی مهم تریــن 
مطالبه ای اســت کــه از ســازمان نظــام صنفــی رایانه ای 

دارم.«

 گره گشایی ارتباطات میان سازمانی
پیمــان اکبــری خــرازی، معــاون برنامه ریــزی و توســعه 
مبنــا کارت آریــا نیــز اظهــار داشــت: »تــلاش بــه عنوان 
یــک ســازمان عملیــات محــور بــر پایــه رفــع نیازهــای 
اعضــا همچــون تخصیــص ارز، معافیت هــای مالیاتی، 
گره گشایی ارتباطات میان سازمانی و همچنین برگزاری 
جلسات هم اندیشی مستمر از نصر مورد انتظار خواهد 

بود.«

 تسهیل عضویت در سامانه  اینماد
ســتارزاده،  تیمــور 
مدیرعامل سلریار در 
خصــوص مهم تریــن 
مطالبه  اش از سازمان 
نظام صنفی رایانه ای 
بیــان کــرد: »به عنوان 
یک شــرکت فعال در 
فناوری اطلاعات، امیدواریم نصر بتواند در تسهیل این 
گره هــای همیشــگی راهگشــا باشــد: امــور مالیاتــی و 
بدفهمی هایی که ســر راه شــرکت های نوآور وجود دارد، 
تســهیل چرخــه و فراینــد عضویــت و تمدیــد در 
ســامانه های دســت وپاگیری چــون اینمــاد، ایجــاد 
تســهیلات حمایتــی در تعامــل بــا ســازمان تامیــن 

اجتماعی.

 پیگیری و تسهیلگری در حاکمیت
مقیمیــان،  مهــدی 
و  مدیرعامــل 
بنیان گــذار مینی کالا 
گفــت:  نیــز 
م  یســت بو ز «
دیجیتال کشــور فاقد 
متولــی اصلــی جهت 
تدوین و تببین چشم 
انداز درســت، پیگیری و تســهیلگری در حاکمیت برای 

توجیــه نهادهای ناظر اســت، که ســازمان نظــام صنفی 
رایانه ای کشــور بایــد به عنــوان انجمنی که جایــگاه لازم 
بــرای تعامــلات لازم را دارد، اجــزای ایــن زیســت بــوم را 
اســتخراج، نیازمندی های لازم برای هر بخش را احصا و 
پیگیری های لازم را در زمینــه تعیین وظایف حاکمیت و 

بخش خصوصی انجام دهد.«

ورود شــرکت های نرم افــزاری و خدمــات 
دیجیتال به بورس

میثم رجبی، مدیرعامل 
خصــوص  در  رادیــن 
مهم تریــن مطالبه خود 
از ســازمان نظام صنفی 
رایانــه ای عنــوان کــرد: 
ورود  مســئله  »حــل 
شرکت های نرم افزاری و 
خدمــات دیجیتــال بــه 
بــورس مهم تریــن مطالبه ای اســت کــه از ســازمان نظام 

صنفی رایانه ای دارم.«

بــرای  قانون گــذاری  بســتر  ایجــاد   
سرویس های نوین فین تکی

شــفی زاده،  ســجاد 
مدیرعامل داپ اپ با 
اشــاره بــه دو مــورد از 
مهم تریــن نیازهــای 
قابــل پیگیری توســط 
تشــکل مــردم نهــاد 
کــرد:  مطــرح  نصــر 
بســتر  »ایجــاد 
قانون گــذاری بــرای ســرویس های نویــن فین تکی جهت 
تعریــف و پذیرش چارچــوب مشــخص در رگولاتــوری و 
ایجــاد پایــگاه داده هــای جامــع و موثــق از مایملــک و 
اطلاعــات افــراد کشــور؛ ارائــه ســرویس های مذکــور بــه 
جهــت  شــبکه  بســتر  بــر  دســترس پذیر  صــورت 
تسهیل ســازی و نظام مندکردن فرایندهای استعلامات 
مورد نیاز در ســرویس های فین تک مهم ترین مطالبات 

من از سازمان نظام صنفی رایانه ای است.«

 همراهــی نظــام صنفــی در تنظیم گــری 
قوانین

نوید رجایی پور، مدیرعامل 
فردابانــک و نایــب رئیــس 
انجمــن  هیئت مدیــره 
خصــوص  در  فین تــک 
مهم تریــن مطالبــه اش از 
صنفــی  نظــام  ســازمان 
کــرد:  مطــرح  رایانــه ای 
»مهم تریــن مطالبــه بخش خصوصــی از اعضــای نظام 
صنفــی رایانــه ای، همراهــی و دخالــت نظــام صنفــی در 
تنظیم گری قوانین، به خصوص قوانینی است که مربوط 
به کســب و کارهای نوآور و به طور ویــژه در حوزه فین تک 

هستند.«
او ادامــه داد: »در کشــور، ظرفیت هــای قانونــی زیــادی 
داریم که نظام صنفی می تواند آنها را مطالبه گری و اجرا 
کند. بــرای مثال اگــر نظام صنفــی در حــوزه تأمین مالی 
شــرکت های صنعت آی ســی تی بتواند نقــش مؤثرتری 
داشــته باشــد، بانک های عامل و حاکمیت بــرای اینکه 
بتوانند حجم قابل توجهی از منابع را به اعضای صنف 
آی ســی تی تخصیص دهند، در رشــد اقتصاد دیجیتال 

می توانند مؤثر واقع شوند.«
او در پایــان خاطرنشــان کــرد: »ایــن ســازمان می توانــد 
مطالبه گــر قوانیــن و مقــررات در حــوزه فین تــک، 

نئوبانک ها، لندتک ها رمزارزها و… باشد.«

POINT OF VIEWدیدگاه

مطالبه صنفی مدیر ارشد 
بازاریابی تبدیل

برداشتن محدودیت 
واریز ریالی به 
صرافی های ارز 

دیجیتال
به نسبت یک دهه گذشته گسترده حوزه  
صنفــی که تحت پوشــش ســازمان نظام 
صنفی رایانــه ای قــرار می گیرد به شــدت 
بزرگ شده شده است. یکی از حوزه هایی 
که در چند سال گذشته شکل گرفته اند 
امــا در همیــن مــدت توانســته اند نقــش 
مهمی در اقتصاد دیجیتال جهان داشته  
باشــند، شــرکت های فعــال در حوزه های 
رمز ارزی است. ســپیده پناه، مدیر ارشد 
بازاریابــی تبدیل در خصــوص مهم ترین 
مطالبــه صنفی از ســازمان نظــام صنفی 
رایانه ای عنوان کرد: »در قدم اول با توجه 
به میانگین پرداخت های کاربران در بازار 
ارز دیجیتــال در صرافی هــا بــا مشــکل 
محدودیت واریز ریالی مواجه هســتیم. 
همان طور که می دانید، سقف واریز روزانه 
از درگاه های اینترنتی برای هر کد ملی 25 
میلیون تومان است و در صورت استفاده 
از ســامانه پایا و ساتنا، این ســقف به ۱۰۰ 
میلیون تومان می رسد.« به گفته او، یکی 
از مطالبه های این بخش از سازمان نظام 
صنفی، برداشتن محدودیت واریز ریالی 
به صرافی های ارز دیجیتال است.  او ادامه 
داد با اشاره به اینکه برای تحقق این مهم 
لاجرم باید مطالبه دیگری نیز از ســازمان 
نصر داشته باشند، توضیح داد: »در حال 
حاضر صرافی ها برای ارائه درگاه پرداخت 
بــه کاربــران از ســرویس های واســطه 
استفاده می کنند و مجبور به پرداخت یا 
دریافت کارمزد بانکی از کاربران هستند؛ 
کارمزدی که نصیب سرویس های واسطه 
می شــود.« ســپیده پناه افزود: »حال اگر 
صرافی هــا بتواننــد بــه صورت مســتقیم 
از ســرویس پرداختــی بانک هــای کشــور 
استفاده کنند، دیگر نیازی به پرداخت یا 
دریافت کارمزد نخواهند داشت و این کار 
مستلزم داشتن نماد تجارت الکترونیکی 

یا همان اینماد است.«



 چشم انداز آینده فین تک
در سطح جهانی

سومین کتاب از مجموعه ٩گانه راه پرداخت به مناسبت ٩ ژانویه منتشر شد 


